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Concurs de proiecte legislative
în domeniul jocurilor de noroc

Î
n Parlamentul nostru se aflã în
dezbatere o avalanºã de pro-
iecte de lege în domeniul gam-
blingului, majoritatea depuse
în anul pre-electoral 2023. Ini-
þiativele legislative au
aproximativ aceleaºi
prevederi, fie cã provin

de la puterea politicã, fie cã
vin dinspre opoziþia parla-
mentarã. Textele de lege vi-
zeazã reglementarea sectoru-
lui din punct de vedere al pu-
blicitãþii, al spaþiului unde se
desfãºoarã jocurile de noroc sau
chiar vorbesc despre “eradicarea”
acestei industrii.

“Cred cã suntem domeniul cu
cele mai multe proiecte în Par-
lament. Pe undeva, este normal sã
existe mai multe proiecte, pentru cã
fiecare partid are propria viziune,
dar de multe ori acelaºi partid vine
cu trei sau patru proiecte chiar. Dacã
ar exista o înþelegere a domeniului,
o analizã exactã, atunci probabil cã
acum am fi vorbit de unul, maxi-
mum douã proiecte legislative afla-
te în Parlament, prin care sã se încer-
ce o reglementare a domeniului în
cunoºtinþã de cauzã ºi care sã susþi-

nã economia româneascã. Din pãca-
te, nu existã un proiect comun,
aºezat, pe marginea cãruia sã avem
consultãri, studii, analize ºi, cel mai
important, propuneri venite de la

profesioniºti. Noi avem parte
de un comportament balcanic,
în care s-au propus peste 20 de
proiecte de acte normative care
vizeazã industria de jocuri de
noroc, caz fãrã precedent, fãrã
a avea la bazã vreun studiu de
fundamentare, fãrã a exista
consultãri reale ºi fãrã a fi iden-

tificate soluþii de cãtre profesioniºti.
Totul este într-o logicã emoþionalã”,
considerã Vlad Soare, preºedintele
Federaþiei Organizatorilor de Jocuri
de Noroc (FEDBET). În opinia sa,
“efectele populismului vor fi cata-
strofale, atât pentru economie, cât ºi
pentru persoanele pe care invocãm
cã le vom apãra prin aceste proiecte”.

Din punct de vedere economic,
statul va pierde aproximativ 2 mi-
liarde de euro anual, vor exista apro-
ximativ 40.000 de concedieri, dintre
care 60% femei ºi peste 30% perso-
nal cu studii superioare de speciali-
tate. Domenii care colectau taxe din
industria de jocuri de noroc vor pier-

de peste 70% din finanþare, în vreme
ce finanþãrile private realizate de cã-
tre operatorii din industrie se vor re-
duce substanþial, ceea ce înseamnã
falimentul sportului românesc, nu
doar a fotbalului, cât ºi stoparea
unor proiecte sociale, ne-a spus
Vlad Soare. Acesta opineazã cã, în
privinþa protecþiei jucãtorului, cea
mai mare parte a industriei se va
îndrepta cãtre zona neagrã: “Vor
exista în continuare jocuri de noroc,
dar nu vor fi reglementate, statul nu
va avea niciun beneficiu, în schimb
jucãtorul va rãmâne într-o zonã de
vulnerabilitate maximã, fiind captiv
într-un context nereglementat care
nu îi oferã niciun fel de protecþie. În
þãri care au experimentat deja
aceastã abordare au apãrut, inevita-
bil, activitãþi de tip mafiot, cãmãtã-
rie ºi criminalitate organizatã”.

Cristian Pascu, preºedintele Aso-
ciaþiei Organizatorilor ºi Producãto-
rilor de Jocuri de Noroc din Româ-
nia (AOPJNR), spune cã „fructul
oprit” nu este o soluþie, adãugând:
“Aceste propuneri de reglementare
din Parlament, care mai de care cu
restricþii mai excesive, ar duce, prin
suprapunerea efectului lor, la dispa-

riþia sectorului de jocuri de noroc
land base, cu pierderea veniturilor
bugetare pe verticalã ºi orizontalã
de pânã la un miliard de euro anual,
inclusiv prin disponibilizarea celor
circa 45.000 de lucrãtori din dome-
niu”. Astfel, pe lângã imaginea pe
care o are în societate aceastã indus-
trie, aceea de viciu nu de divertis-
ment, gradul de impredictibilitate a
domeniului din punct de vedere le-
gislativ este una dintre principalele
probleme cu care se confruntã
domeniul. La acestea se adaugã fis-
calitatea din sector, care împovãrea-
zã activitatea de gambling.

De trei ani, piaþa este constant pe
o direcþie de creºtere, la momentul
actual fiind evaluatã la peste un mi-
liard de euro (conform statisticilor
oficiale, cifra de afaceri crescând cu
aproximativ 50% în intervalul
2021-2023, în special în ceea ce pri-
veºte pariurile sportive, cazino ºi
cazino online). O estimare fãcutã la
nivel global (ce include ºi România)
situeazã piaþa jocurilor de noroc pe
un trend ascendent, cu o ratã de creº-
tere anualã de 7,1%, estimându-se
cã, pânã în 2027, va atinge pragul de
260,44 miliarde de dolari. n

Piaþa jocurilor de noroc exploatate “la negru” a
cunoscut un trend constant descrescãtor, în ulti-
mii ani, reþinându-se în perioada recentã doar
unele manifestãri izolate, susþine Gheorghe Ga-
briel Gheorghe, preºedintele Oficiului Naþional
pentru Jocuri de Noroc (ONJN). Cu toate aces-
tea, odatã cu intratea în vigoare a OUG
82/2023, prin care, printre alte modificãri legis-
lative, au fost majorate semnificativ nivelurile
taxelor ºi contribuþiilor specifice domeniului, cu
impact imediat în ceea ce priveºte comporta-
mentul financiar-fiscal al organizatorilor de jo-
curi de noroc, existã suspiciuni rezonabile cu
privire la o eventualã creºtere a desfãºurãrii de
activitãþi de jocuri de noroc nelicenþiate si neau-
torizate, mai aratã reprezentantul ONJN.
Ca urmare a acþiunilor de control derulate la ni-
velul ONJN pe parcursul anului 2023, au fost
încheiate peste 15.300 de acte de control, fiind
aplicate mai mult de 450 de sancþiuni contraven-
þionale, în valoare de aproximativ 6 milioane de
lei. La sfârºitul anului trecut, deþineau licenþã
valabilã 284 de organizatori de jocuri de noroc.
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Gamblingul, domeniu prioritar de
legiferare pentru politicieni
O

rganizarea ºi desfãºura-
rea jocurilor de noroc
constituie un domeniu în
care decidenþii politici
s-au grãbit sã legifereze

strict în ultimii ani, din motive mai mult
sau mai puþin electorale. Cert este cã vi-
dul legislativ în privinþa autorizãrii func-
þionãrii spaþiilor în care se desfãºoarã ac-
tivitãþile respective, în privinþa accesului
persoanelor în aceste spaþii, precum ºi în
privinþa comercializãrii anumitor produ-
se ºi a publicitãþii a fost umplut în ultimii
ani de mai multe proiecte de acte norma-
tive, majoritatea fiind iniþiate pe parcur-
sul anului trecut, iniþiative legislative
care au cam aceleaºi prevederi, fie cã
provin de la puterea politicã PSD-PNL,
fie cã vin de la opoziþia parlamentarã.

Astfel, în 5 octombrie 2023, Guvernul
a adoptat OUG 82/2023 privind modifi-
carea ºi completarea OUG 77/2009 pri-
vind organizarea ºi exploatarea jocurilor
de noroc ºi pentru modificarea OUG
20/2013 privind înfiinþarea ONJN. Prin
actul normativ, au fost majorate taxele de
licenþiere ºi autorizare a organizatorilor
de jocuri de noroc din România.

Legea introduce urmãtoarele taxe:
(i) 500.000 euro anual pentru organi-

zatorii de jocuri de noroc la distanþã li-
cenþiaþi din clasa I;

(ii) 15.000 euro anual pentru persoa-
nele juridice implicate direct în dome-
niul jocurilor de noroc tradiþionale ºi la
distanþã licenþiate din clasa II – 15.000
euro anual;

(iii) 100.000 euro anual pentru jocuri-
le la distanþã monopol de stat clasa III

OUG introduce condiþionarea activi-
tãþii economice de “înregistrarea unui se-
diu permanent în România în conformi-
tate cu art. 8 din Legea nr. 227/2015 pri-
vind Codul fiscal”, iar referitor la jocuri-
le de noroc la distanþã (online), compa-
niile care le organizeazã trebuie “în mod
obligatoriu, sã fie înmatriculate pe terito-
riul României”.

Actul normativ mai prevede norme
privind infrastructura IT (baza de date
autoexcludere), “precum ºi majorarea
substanþialã a contribuþiei anuale a ope-
ratorilor de jocuri de noroc licenþiaþi pen-
tru promovarea respectãrii principiilor ºi
mãsurilor privind jocurile de noroc re-
sponsabile social”. Totodatã, sunt intro-
duse prevederi referitoare la publicitate,
inclusiv dimensiunea maximã a panouri-
lor outdoor, care nu trebuie sã depãºeas-
cã 35 metri pãtraþi.

În toamna anului trecut, Parlamentul a
început dezbaterea unui proiect legisla-
tiv iniþiat de 133 deputaþi ºi senatori, pro-
iect care urmãreºte modificarea OUG
77/2009 privind organizarea ºi exploata-
rea jocurilor de noroc. Actul normativ a
trecut de Senat sub denumirea de legea
312/2023, dar PL-x 495/2023 s-a împot-
molit în comisiile de specialitate ale Ca-
merei Deputaþilor, care este for decizio-
nal.

Parlamentarii doresc ca, pentru obþi-
nerea licenþei de organizare a jocurilor de
noroc de la Comitetul de Supraveghere
al O.N.J.N., operatorii economici trebuie
sã facã dovada cã sistemul informatic
central al organizatorului are un sistem
de înregistrare ºi identificare a partici-
panþilor la joc, precum ºi un sistem pen-
tru pãstrarea ºi transmiterea în timp real
cãtre un server în oglindã ºi un server de
siguranþã aflate pe teritoriul României ºi
puse gratuit la dispoziþia O.N.J.N. a se-
siunilor de jocuri de noroc simultane, a
fiecãrei taxe de participare plasate de fie-
care jucãtor, precum ºi câºtigul plãtit fie-
cãrui câºtigãtor.

De asemenea, potrivit actului norma-
tiv care a trecut de Senat, pentru obþine-
rea autorizaþiei de exploatare a jocurilor
de noroc, operatorii economici trebuie sã
facã dovada cã:

- spaþiul propus este situat la cel mult
50 metri de limita teritorialã a localitãþii,
potrivit prevederilor OUG 57/2019 pri-
vind Codul administrativ; (prevederea
nu se va aplica spaþiilor în care se des-
fãºoarã jocurile loto tradiþionale ºi la dis-
tanþã, noroc, noroc plus ºi super noroc,
expres ºi lozuri)

- deþin avizul de amplasament, elibe-
rat de consiliul local al unitãþii admini-
strativ-teritoriale competente

- spaþiul propus nu este situat la mai
puþin de 300 metri de un aºezãmânt de
învãþãmânt, inclusiv campusurile afe-
rente acestuia, aºezãmânt de culturã,
artã, sãnãtate, cu caracter social, de culte
religioase, ºi altele asemenea sau în in-
cinta acestora; se interzice desfãºurarea
jocurilor de noroc în spaþii care datoritã
amplasãrii ar conduce la obstrucþionarea
traficului sau la limitarea liberului acces
cãtre alte locaþii de interes (intrãri în imo-
bile, pasaje pietonale, staþii ale mijloace-
lor de transport în comun, etc.)

- deþin mijloace tehnice pentru identi-
ficarea la intrare a persoanelor ºi pentru
întocmirea bazelor de date referitoare la
persoanele autoexcluse ºi indezirabile).

Proiectul de lege mai prevede cã nu se
poate acorda autorizaþie de exploatare a
jocurilor de noroc în localitãþile cu mai
puþin de 5000 de locuitori.

O altã propunere legislativã aflatã în
Parlament priveºte modificarea anexei la
OG 99/2000 privind comercializarea pro-
duselor ºi serviciilor de piaþã, în sensul in-
troducerii, în tabelul cu clasificarea activi-
tãþilor din economia naþionalã, a activitã-
þilor de jocuri de noroc (CAEN 9200),
astfel încât ºi acestea sã necesite acord de
funcþionare din partea primãriei.

Proiecte legislative propuse
de opoziþia politicã

Parlamentarii opoziþiei politice au
propus ºi ei mai multe proiecte de acte
normative privind reglementarea activi-
tãþilor de jocuri de noroc.

Astfel, o iniþiativã legislativã din par-
tea AUR, privind modificarea art. 1 din
OUG 77/2009, doreºte strãmutarea jocu-
rilor de tip casino si slot-machine “din
oraºe în staþiunile turistice”, concomitent
cu limitarea mizelor maxime la 0,5 euro
(2,5 lei) pentru aparatele rãmase în oraºe.

În nota de fundamentare a proiectului
legislativ se aratã cã acesta vizeazã ajus-
tarea “unui fenomen care poate avea cos-
turi sociale mai mari decât beneficiile
aduse de gambling la bugetul de stat” ºi
reducerea dependenþei de jocurile de tip
slot-machine.

USR a introdus patru proiecte legisla-
tive pe ordinea de zi a Senatului toate
vizând modificarea OUG 77/2009. Po-
trivit proiectului L 401/2023, ar urma sã
fie reglementatã publicitatea privind jo-
curile de noroc, prin prezentarea alterna-
tivã a unor mesaje de atenþionare.

Proiectul mai prevede cã publicitatea
pentru jocurile de noroc este permisã în

condiþiile în care nu încurajeazã în mod
direct sau indirect minorii ºi adolescenþii
sã participe la jocuri de noroc. Totodatã,
formele de publicitate exterioarã ar urma
sã fie permise dacã dimensiunile publici-
tare nu depãºesc în mod individual o su-
prafaþã totalã de 30 de metri pãtraþi, ar
urma sã fie interzisã promovarea prin pu-
blicitatea exterioarã a acordãrii unor pre-
mii în bani sau bunuri materiale, iar mo-
nitorizarea acestor dispoziþii ar cãdea în
sarcina ONJN.

Acest proiect a trecut de Senat ºi se
aflã la Camera Deputaþilor sub numele
Pl-x 709/2023, blocat la comisiile de
specialitate.

Un alt proiect USR blocat la Camera
Deputaþilor este Pl-x 690/2023, care a
fost respins de Senat – ca primã camerã
sesizatã, ºi care prevede prevede ca par-
tenerii, acþionarii semnificativi, membrii
echipei manageriale ºi ai corpului de
control al organizatorului licenþiat de jo-
curi de noroc, proprietarul sau chiriaºul
unui local în care se desfãºoarã jocuri de
noroc, angajaþii operatorului de jocuri de
noroc nu pot participa la jocul de noroc
organizat de persoana juridicã cu care se
afla în relaþie de interdependenþã. Inter-
dicþia ar urma sã se aplice, în cazul în
care actul normativ respins de Senat ar fi
aprobat de deputaþi, ºi angajaþilor ONJN
ºi membrilor Comitetului de Suprave-
ghere al ONJN, care nu ar putea sã par-
ticipe la jocuri de noroc operate în þara
noastrã de persoane juridice private.

În afarã de aceste proiecte, USR a mai
avut douã, care aveau prevederi similare
cu iniþiativele legislative de mai sus, ºi de
aceea le-a retras de pe ordinea de zi a Se-
natului, renunþând la respectivele proiec-
te de acte normative.

Se pare cã aceeaºi soartã o va avea ºi

Pl-x 166/2023, iniþiativã de act normativ
care a trecut de Senat ºi s-a blocat la Ca-
mera Deputaþilor, deoarece propunerea
legislativã care vizeazã “excluderea din
câmpul vizual al minorilor a activitãþilor
operatorilor jocurilor de noroc” prin in-
troducerea unei distanþe minime de 300
de metri (definitã ca “proximitatea de
300 de metri”) de aºezãminte de învã-
þãmânt sau locuri de joacã pentru copii,
aºezãminte de culturã, sãnãtate, etc., a
fost preluatã de PLx 495/2023, care este

iniþiat de majoritatea politicã
din Parlament, iniþiativã
sprijinitã ºi de reprezentanþii
opoziþiei.

La comisiile de specialita-
te ale Camerei Deputaþilor se aflã ºi o altã
iniþiativã legislativã a USR, PL-x
381/2023, care prevede cã, pentru obþi-
nerea autorizaþiei de exploatare a jocuri-
lor de noroc, operatorii economici vor fi
obligaþi sã respecte trei condiþii supli-
mentare:

- spaþiul propus nu este situat în unitã-
þile teritoriale cu populaþie de sub 5.000
de locuitori;

- spaþiul propus nu este situat într-o
clãdire rezidenþialã sau într-o clãdire cu
destinaþie mixtã;

- spaþiul propus se aflã la cel puþin 300
de metri de o altã locaþie specializatã în
care se desfãºoarã activitatea de jocuri de
noroc.

PSD-PNL a interzis
gratuitatea plãþii cu cardul
pentru jocurile de noroc

O soartã mai bunã a avut-o Plx
29/2023, ai cãrui iniþiatori au fost so-
cial-democratul Radu Oprea ºi liberalul
George Tuþã, care a trecut în 22 noiem-
brie 2023 de plenul Camerei Deputaþilor,
ca for decizional ºi a fost promulgatã de
preºedintele Klaus Iohannis în 18 de-
cembrie 2023 sub numele de Legea
406/2023.

Prin acest act normativ s-a creat ca-
drul legal privind interzicerea acordãrii
gratuitãþii în cazul plãþilor cu cardul pen-
tru jocurile de noroc. Astfel, potrivit art.
54 aliniat 1, “În cazul consumatorilor
care nu îndeplinesc condiþiile prevazute
la art 4 lit.e) instituþiile de credit: a) oferã
gratuit serviciile prevazute la art 48 alin
(1) lit a), c) si d) pct i) si ii) cu privire la
alte plãþi cu cardul decât cele în legãturã
cu jocurile de noroc”.

Autorii amendamentului - George

Tuþa ºi Radu ªtefan Oprea - au motivat
modificarea cuprinsã de textul de lege
prin faptul cã “posibilitatea de a beneficia
de gratuitate la plãþile cu cardul pentru jo-
curile de noroc ar fi în antitezã cu scopul
legii, acela de incluziune financiarã ºi al
educaþiei financiare a românilor”.

Un alt proiect depus de liberali este cel
iniþiat de Adrian Cozma, vicepreºedinte
al PNL, care sub denumirea de PL-x
135/2023 se aflã la Camera Deputaþilor
ºi pentru care în 21 martie 2024 Guver-
nul a trimis un punct de vedere conform
cãruia Parlamentul va decide asupra
oportunitãþii adoptãrii acestei initiative
legislative prin care se va completa
art.29 din legea nr.504/2002 a audiovi-
zualului ºi se va modifica legea
nr.148/2000 privind publicitatea.

Acest proiect de lege, pornind de la pre-
cedentul modificãrilor aduse art. 29 alin
(1) lit. f) din Legea 504/2002 a audiovizua-
lului cu privire la interdicþiile privind sti-
mularea consumului de alcool ºi þigarete,
vizeazã introducerea unui alineat nou prin
care se interzice “orice formã de comuni-
care audiovizualã pentru cazinouri, jocuri
de noroc sau pariuri”. Iniþiatorul proiectu-
lui motiveazã propunerea prin decizia lua-
ta de Organizaþia Mondialã a Sãnãtãþii prin
care dependenþa de jocurile de noroc a fost
introdusã în categoria bolilor psihice ex-
trem de grave.

Referitor la interzicerea publicitãþii
media pentru jocurile de noroc, prin
PL-x 395/2023, proiect legislativ aflat la
comisiile de specialitate ale Camerei De-
putaþilor, parlamentarul Ionel Dancã,
fost membru PNL, actual membru al
Forþei Dreptei, propune introducerea
art.17o la legea 148/2020 cu urmãtorul
text: “Publicitatea pentru jocurile de no-
roc, reglementate potrivit art.10 alin (1)
din Ordonanta de urgenta nr. 77/2009
privind exploatarea jocurilor de noroc,
este interzisã. Încãlcarea acestui preve-
deri se sancþioneazã cu amendã de la
50.000 lei la 200.000 lei ºi confiscarea
sumelor provenite din activitatea contra-
venþionalã”.

Aceleaºi prevederi ar urma sã fie in-
troduse ºi în legea audiovizualului, ºi în
OUG 77/2009.

Iniþiatorul proiectului de act normativ
subliniazã cã, “la momentul iniþierii pre-
zentei propuneri legislative, peste
154.000 de cetãþeni au semnat o petiþie
online iniþiatã de comunitatea Declic, cu
titlul «Interziceþi reclamele la jocuri de
noroc ºi pariuri sportive»”. (I.Ghe.)

Lege ºi fãrãdelege în jocurile de noroc
din România

Anchidim Zãgrean,

preºedintele ROMBET

N
imic nu s-a schimbat în
anul 2023, când, la fel ca
în anii precedenþi, orga-
nizatorii jocurilor de
noroc au fost nevoiþi sã

asiste neputincioºi la un adevãrat festival
al politicienilor, un curcubeu al culorilor
politice, care s-au întrecut în depunerea a
nenumãrate proiecte de lege, care nu au
altã menire sau conþinut constituþional
decât posibila ºi mult dorita imagine
mass-media, prin intermediul cãreia
poate mai adunã o mânã de voturi sau
sperând cã vor obþine suficientã notorie-
tate ori suficient populism care sã-i poatã
plasa din nou în cursa pentru un nou
mandat de parlamentar. Nu mai conteazã
ºi nu intereseazã pe nimeni faptul cã ceea
ce propun, prin aceste proiecte de lege
precum ºi pe tot parcursul parlamentar al
acestora, de la momentul elaborãrii ini-
þiativei ºi pânã la momentul în care aces-
tea sunt supuse spre dezbatere parlamen-
tarã ºi apoi spre adoptare, nu sunt respec-
tate nici cele mai elementare norme de
tehnicã sau procedurã legislativã.

De asemenea nu reprezintã, pentru
aceºti iniþiatori, nici cea mai micã pro-
blemã faptul cã aceste proiecte nu sunt
însoþite de o motivare explicitã, clarã ºi
argumentatã din care sã rezulte necesita-
tea ºi oportunitatea acestor iniþiative le-
gislative depuse. Nici nu poate fi vorba
ca în motivare sã se regãseascã explicit
faptul cã, prin adoptarea lor, se va realiza

integral scopul propus, iar cei cãrora le
este destinat vor ºti ºi vor putea înþelege
cu uºurinþã care sunt condiþiile, mijloa-
cele ºi resursele necesare pentru punerea
lor în aplicare.

Nu ar fi nimic de reproºat acestor
iniþiatori ai propunerilor legislative
dacã, în fapt, aceste demersuri ar repre-
zenta, cu adevãrat ºi în mod real, un
drept constituþional prin care, aºa cum
ne spune legea fundamentalã, “Parla-
mentul este organul reprezentativ su-
prem al poporului român ºi unica auto-
ritate legiuitoare a þãrii” dacã, fãrã nici
o excepþie, ar fi respectate ºi prevederi-
le conform cãrora “în România, res-
pectarea Constituþiei, a supremaþiei
sale ºi a legilor este obligatorie”, a fap-
tului cã “nici un grup ºi nici o persoanã
nu pot exercita suveranitatea în nume
propriu” ºi mai ales dovedind cã res-
pectã cu stricteþe faptul cã “nimeni nu
este mai presus de lege”.

Plecând de la aceste norme constitu-
þionale, temelie a statului democratic, cu
toþii ne aºteptãm ca, prin comportamen-
tul tuturor parlamentarilor, aºa cum se
regãsesc în componenþa structurilor par-
lamentare constituite, precum ºi prin toa-
tã practica parlamentarã pe care o des-
fãºoarã, sã dovedeascã întregii societãþi
cã nu sunt cu nimic mai presus de lege ºi
cã reprezintã un model în ceea ce pri-
veºte respectarea Constituþiei, a supre-
maþiei sale ºi a legilor în vigoare. Consta-
tãm însã cu regret cã, în realitate, prin
modul în care se depun, dezbat ºi adoptã
puzderia de iniþiative legislative, acestea
devin, de cele mai multe ori, mai
degrabã, “fãrãdelegi”.

Asta se întâmplã în mod constant, de-
oarece, prin documentele care însoþesc
proiectele de lege depuse, iniþiatorii nu
dau nici un fel de asigurãri ºi garanþii cla-
re privind atingerea scopului propus,
prin punerea în aplicare a propunerilor
de restricþionare a activitãþii, ceea ce
înseamnã cã, de fapt, ne aflãm în faþa
unor încãlcãri flagrante ale dreptului
constituþional privind libertatea econo-
micã, libertate care este garantatã atât de
Constituþia României, cât ºi de Carta
drepturilor fundamentale a Uniunii
Europene.

În cele ce urmeazã sunt enumerate o
serie de argumente, fãrã sã fie exhausti-
ve, de naturã sã demonstreze faptul cã

aceste avalanºe de iniþiative legislative
devin relativ uºor „fãrãdelegi”, prin mo-
dul în care sunt parcurse etapele premer-
gãtoare depunerii, a modului în care de-
curg lucrãrile în comisii în perioada de
avizare ºi depunere a rapoartelor, în tim-
pul dezbaterii acestora precum ºi a
modului în care sunt supuse spre
adoptarea finalã.

Este greu de înþeles de ce nu sunt re-
spectate normele legale obligatorii, de
cãtre iniþiatori, la momentul depunerii
acestor proiecte de lege ºi apoi, prin
complicitatea celor care asigurã filtrele
de constituþionalitate ºi legalitate, pe tot
parcursul de dezbatere ºi adoptare,
privind:

1.Existenþa motivãrii proiectelor
de lege ºi care, pentru a se respecta
prevederile legale în vigoare, trebuie
sã includã conþinutul evaluãrii im-

pactului actelor normative, cu-

prinzând urmãtoarele secþiuni:
a) care este motivul emiterii actului

normativ - cerinþele care reclamã inter-
venþia normativã, cu referire specialã la
insuficienþele ºi neconcordanþele regle-
mentãrilor în vigoare; principiile de bazã
ºi finalitatea reglementãrilor propuse, cu
evidenþierea elementelor noi; concluziile
studiilor, lucrãrilor de cercetare, evaluã-
rilor statistice; referirile la documente de
politici publice sau la actul normativ
pentru a cãror implementare este elabo-
rat respectivul proiect.

În cele mai multe cazuri, atunci când e
vorba de motivul emiterii actului norma-
tiv, formula utilizatã de iniþiatori, în ca-
zul reglementãrii jocurilor de noroc, se
bazeazã pe aceleaºi cliºee generale, cule-
se fie din mass-media, fie de la colþul de
stradã, cu referire la protecþia minorilor
ºi sãnãtatea publicã, dar niciodatã, pânã
acum, nu au cuprins ºi concluziile studii-
lor, lucrãrilor de cercetare, evaluãri
statistice etc., aºa cum prevede legea;

b) care este impactul socioeconomic -
efectele asupra mediului macroecono-
mic, de afaceri, social ºi asupra mediului
înconjurãtor, inclusiv evaluarea
costurilor ºi beneficiilor.

ªi în acest caz sunt enumerate, even-
tual, doar „elementele nocive”, dar pe ni-
meni nu intereseazã cu adevãrat ºi funda-
mentat efectele punerii în practicã a
acestor proiecte de lege;

c) care este impactul financiar asupra

bugetului general consolidat atât pe ter-
men scurt, pentru anul curent, cât ºi pe
termen lung (pe 5 ani), inclusiv infor-
maþii cu privire la cheltuieli ºi venituri.
ªtim cu toþii cã, la aceastã datã, este în
vigoare o ordonanþã, consideratã pe
bunã dreptate neconstituþionalã (mai
ales prin faptul, dar nu singurul, cã nu a
fost trecutã în legea de abilitare a guver-
nului, de a emite ordonanþe, în timpul
vacanþei parlamentare), prin care au fost
majorate, cu peste 40%, toate taxele din
jocuri de noroc. Toate aceste majorãri
au fost cuprinse în bugetul general con-
solidat al statului, dar, în mod curios, ni-
meni nu se sinchiseºte sã prezinte docu-
mente, cu date certe, din care sã rezulte
care este impactul financiar asupra bu-
getului, ca urmare a propunerilor fãcu-
te, fiind total ignorate normele obligato-
rii, în acest sens: 1) Constituþia Româ-
niei, la art. 111, alin. 1, „(1) Guvernul ºi
celelalte organe ale administraþiei pu-
blice, în cadrul controlului parlamentar
al activitãþii lor, sunt obligate sã prezin-
te informaþiile ºi documentele cerute de
Camera Deputaþilor, de Senat sau de co-
misiile parlamentare, prin intermediul
preºedinþilor acestora. În cazul în care o
iniþiativã legislativã implicã modifica-
rea prevederilor bugetului de stat sau a
bugetului asigurãrilor sociale de stat,
solicitarea informãrii este obligatorie”;
2) Regulamentul Senatului: „Art.92. (6)
Propunerile legislative formulate de se-
natori ºi deputaþi, care implicã modifi-
carea bugetului de stat sau a bugetului
asigurãrilor sociale de stat, trebuie sã fie
însoþite de dovada solicitãrii informãrii
Guvernului, înaintatã prin preºedintele
Senatului, în conformitate cu dispoziþii-
le art. 111 din Constituþia României, re-
publicatã”, precum ºi „Art.100. (1)
Amendamentele care implicã modifica-
rea bugetului de stat sau a bugetului asi-
gurãrilor sociale de stat se trimit de
preºedintele comisiei sesizate în fond la
Guvern, solicitându-se punctul de vede-
re al acestuia. În cazul în care Guvernul
nu transmite un punct de vedere pânã la
data stabilitã de comisie, se considerã cã
amendamentul a fost acceptat”; 3) Re-
gulamentul Camerei Deputaþilor: „Art.
92 (1) În exerciþiul dreptului de iniþiati-
vã legislativã, Guvernul înainteazã Ca-
merei proiecte de legi. Deputaþii, sena-
torii ºi cetãþenii prevãzuþi la art. 74 din

Constituþia României, republicatã, pot
prezenta Camerei Deputaþilor propune-
rile legislative. Acestea trebuie sã fie
însoþite de o expunere de motive ºi re-
dactate în forma cerutã pentru proiecte-
le de legi”; „(4) În cazul propunerilor le-
gislative depuse în condiþiile alin. (1),
care implicã modificarea prevederilor
bugetului de stat sau ale bugetului asigu-
rãrilor sociale de stat, preºedintele Ca-
merei Deputaþilor va solicita în mod
obligatoriu o informare din partea Gu-
vernului, în condiþiile art. 111 din Con-
stituþia României, republicatã, în acelaºi
termen de 15 zile”; „(6) Dacã în cursul
dezbaterii, în comisia sesizatã în fond
apar amendamente care impun modifi-
carea prevederilor bugetului de stat sau
ale bugetului asigurãrilor sociale de stat,
preºedintele comisiei va solicita în mod
obligatoriu o informare din partea Gu-
vernului, în condiþiile art. 111 din Con-
stituþia României, republicatã, într-un
termen care sã se încadreze în termenul
de predare a raportului”;

d) care este impactul asupra sistemu-
lui juridic - cu implicaþiile pe care noua
reglementare le are asupra legislaþiei în
vigoare; dacã este asiguratã compatibili-
tatea cu reglementãrile comunitare în
materie, determinarea exactã a acestora
ºi, dacã este cazul, mãsurile viitoare de
armonizare care se impun; deciziile Curþii
de Justiþie a Uniunii Europene ºi alte do-
cumente relevante pentru transpunerea
sau implementarea prevederilor legale
respective.

Aceastã prevedere legalã este de ase-
menea ignoratã în totalitate, atât de cei
care depun iniþiativele legislative, cât ºi
de cei din structurile parlamentare
desemnaþi sã verifice modul în care sunt
respectate toate prevederile ºi proceduri-
le parlamentare, absolut necesare pentru
asigurarea securitãþii juridice ºi care tre-
buie, în mod obligatoriu, sã se regãseas-
cã în noile reglementãri propuse. În legã-
turã cu aceastã obligaþie, Curtea Consti-
tuþionalã, prin deciziile luate, a fost deo-
sebit de fermã, aºa cum a precizat prin
Decizia nr. 812/2006, când a statuat fap-
tul cã „ori de câte ori o lege nouã modifi-
cã starea legalã anterioarã cu privire la
anumite raporturi, toate efectele suscep-
tibile a se produce din raportul anterior,
dacã s-au realizat înainte de intrarea în
vigoare a legii celei noi, nu mai pot fi

modificate ca urmare a adoptãrii noii
legi, care trebuie sã respecte suveranita-
tea legii anterioare. Însã legea nouã este
aplicabilã de îndatã tuturor situaþiilor
care se vor constitui, se vor modifica sau
se vor stinge dupã intrarea ei în vigoare,
precum ºi tuturor efectelor produse de si-
tuaþiile juridice formate dupã abrogarea
legii vechi. Neadmiterea unei atare solu-
þii ar determina rezolvarea diferenþiatã a
aceleiaºi situaþii juridice, […], aplicând
persoanelor aflate în aceeaºi situaþie juri-
dicã un tratament discriminatoriu, con-
trar spiritului legii noi”. În acelaºi sens
sunt ºi deciziile nr. 409/2003 ºi nr.
201/2007;

e) ce rezultate s-au consemnat ca ur-
mare a consultãrilor derulate, în vederea
elaborãrii proiectului de act normativ,
care au fost organizaþiile ºi specialiºtii
consultaþi, care este esenþa recomandãri-
lor primite;

f) care sunt mãsurile de implementare
- modificãrile instituþionale ºi funcþiona-
le la nivelul administraþiei publice cen-
trale ºi locale.

2. Existenþa studiilor de impact,

care se întocmesc prin grija ministere-

lor de resort, la solicitarea comisiilor

parlamentare, cu scopul de a estima

costurile ºi beneficiile aduse în plan

economic ºi social prin adoptarea pro-

iectului de lege, precum ºi de a eviden-

þia dificultãþile care ar putea apãrea în

procesul de punere în practicã a regle-

mentãrilor propuse, cu referire:
a) la starea de fapt existentã la mo-

mentul elaborãrii noii reglementãri;
b) la modificãrile care se propun a fi

aduse legislaþiei existente;
c) la obiectivele urmãrite prin modifi-

carea legislaþiei existente;
d) la mijloacele disponibile în vederea

realizãrii scopurilor propuse;
e) la dificultãþile care ar putea fi

întâmpinate în aplicarea noilor dispozi-
þii.

Prin faptul cã, în cele mai multe cazu-
ri, legiuitorii nu depun nici cel mai mic
efort pentru o conformare constituþiona-
lã ºi prin faptul cã sunt ignorate toate nor-
mele ºi principiile obligatorii, în actul de
legiferare, se poate spune cã rezultatul
acestui comportament defineºte mai de-
grabã un „abuz de putere” ºi nu „unica
autoritate legiuitoare”. n
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Piaþadegambling–
evaluatã lapesteunmilliard

deeuro, încreºterecu
50%înultimiidoiani

(Interviu cu Gheorghe Gabriel Gheorghe, preºedintele ONJN)

Reporter: Cum a evoluat piaþa
jocurilor de noroc în ultimul an?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

Industria jocurilor de noroc s-a
dezvoltat semnificativ, ºi nu mã re-
fer aici doar la ultimul an, segmen-
tul online fiind pe un trend constant
ascendent. Aici a contat, bineînþe-
les, foarte mult ºi accesul la inter-
net ºi la device-uri mobile, ce au
permis, practic, jucãtorilor sã be-
neficieze oriunde ºi oricând de ac-
tivitãþi de divertisment de o varie-
tate tot mai largã.

De trei ani, piaþa este constant pe
o direcþie de creºtere, la momentul
actual fiind evaluatã la peste un mi-
liard de euro (conform statisticilor
oficiale, cifra de afaceri crescând
cu aproximativ 50% în intervalul
2021-2023, în special în ceea ce
priveºte pariurile sportive, cazino
ºi cazino online). Aceastã creºtere
poate fi explicatã ºi prin schimbãri-
le operate la nivel legislativ, schim-
bãri ce au adus predictibilitate ºi
stabilitate domeniului, sporind
astfel încrederea investitorilor ºi,
implicit, creând o gamã mai variatã
de opþiuni pentru jucãtori.

Reporter: Care sunt principale-
le probleme ale domeniului ºi ce
soluþii consideraþi cã existã pentru
remedierea acestora?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

Existã o serie de probleme ce nece-
sitã atenþie constantã, ºi pun accent
aici pe subiecte sensibile precum
aspectele asociate dependenþei de
jocuri de noroc, protecþia minorilor
ºi combaterea permanentã a activi-
tãþilor ilegale. Toate acestea impun
atât reglementare, cât ºi suprave-
ghere constante ºi eficiente. Doar
astfel se poate asigura o piaþã stabi-
lã ºi dezvoltatã într-un mod sãnãtos
nu doar pentru operatori, ci ºi pen-
tru cei ce le utilizeazã serviciile.

Modificãrile ce au fost aduse
Ordonanþei de Urgenþã nr. 77/2009
sunt gândite sã asigure un control
mai strict asupra pieþei. Enumãr
aici o parte dintre ele:

- Creºterea fondului de contribu-
þii la Joc Responsabil (de la 5000
de euro la 50.000 de euro anual);

- Realizarea ºi gestionarea de cã-
tre ONIJN a unei baze de date digi-
tale, la nivel naþional privind per-

soanele autoexcluse ºi cele indezi-
rabile ºi dezvoltarea unei linii de
comunicare de tip telverde;

- Interdicþia privind comerciali-
zarea alcoolului în sãlile de jocuri
de noroc;

- Eliminarea licenþelor cu carac-
ter temporar;

- Operatorii de jocuri de noroc
vor desfãºura activitatea doar prin
intermediul unor entitãþi stabilite
în România;

- Creºterea nivelului de taxare,
atât pentru licenþe, cât ºi pentru
chestiuni de naturã administrativã;

- Aplicarea de mãsuri de limitare
a amplasamentului sãlilor de jocuri
de noroc la nivel terestru;

- Creºterea sumei constituite ga-
ranþie pentru jocurile de noroc.

Reporter: Consideraþi cã legis-
laþia din sector mai are lipsuri?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

Aºa cum am mai spus ºi în alte
rânduri, avem o legislaþie ce de-a
lungul timpului ºi-a dovedit efi-
cienþa. Bineînþeles, acolo unde au
fost identificate lipsuri sau nevoia
de o mai bunã reglementare, de un
control mai strict, s-au adus modi-
ficãrile necesare. Sã fim sinceri,
îmbunãtãþirea este un proces conti-
nuu, iar domeniul jocurilor de no-
roc nu face excepþie de la aceastã
regulã. Ce pot eu sã vã garantez
este cã asigurarea unui climat sta-
bil ºi a unei pieþe sustenabile ºi cu
un grad ridicat de protecþie pentru
jucãtori nu sunt deziderate aºternu-
te doar pe hârtie, ci demonstrabile
în practicã.

Reporter: Ce efecte asupra do-
meniului, dar ºi asupra bugetului
de stat, vor avea proiectele legisla-
tive care se aflã în dezbatere în Par-
lament?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

Referitor la propunerea de modifi-
care a cuantumului taxelor specifi-
ce activitãþilor din domeniul jocu-
rilor de noroc, prin creºterea nive-
lului acestora, estimãm o influenþã
pozitivã asupra creºterii venituri-
lor colectate la bugetul de stat de
pânã la 40%.

Þin sã subliniez faptul cã avem
un grad de colectare a taxelor ce
depãºeºte 99%, lucru ce evidenþia-
zã o conformitate ºi o responsabili-

tate fiscalã exemplarã.
Suntem conºtienþi cã aceste

creºteri sunt semnificative, dar nu
trebuie pierdut din vedere un
aspect foarte important - o parte
consistentã din aceste venituri vi-
rate la bugetul de stat vor asigura
fondurile necesare dezvoltãrii unor
programe educaþionale ºi de sãnã-
tate publicã ce vizeazã combaterea
adicþiei. Repet, menþinerea unui
climat sãnãtos nu va face decât sã
securizeze dezvoltarea ºi prosperi-
tatea domeniului. În plus, chiar ci-
team de curând despre o estimare
fãcutã la nivel global (ce include ºi
România), care situeazã piaþa jocu-
rilor de noroc pe un trend ascen-
dent, cu o ratã de creºtere anualã de
7,1%, estimându-se cã, pânã în
2027, va atinge pragul de 260,44
miliarde de dolari.

Reporter: Cum ar trebui sã arate
fiscalitatea în domeniu?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

În ceea ce priveºte politica fiscalã
în domeniul jocurilor de noroc,
aceasta este rezonabil adoptatã (în
primul rând raportat la încadrarea
în categoria activitãþilor ce tepre-
zintã monopol de stat), astfel încât
veniturile pe care statul le realizea-
zã din acest sector de activitate sã
justifice reglementarea domeniului.

Legiuitorul, la momentul înfiin-
þãrii ONJN, a stabilit ca atribuþii în
sarcina acestuia doar partea de ad-
ministrare în ceea ce priveºte taxe-
le specifice (de monopol). În acest
sens, având în vedere ºi faptul cã
taxele se plãtesc anticipat, urmãri-
rea încasãrii taxelor este destul de
eficientã. Suplimentar, trebuie pre-
cizat faptul cã orice documentaþie
de licenþiere sau autorizare trebuie
însoþitã de dovada faptului cã so-
cietatea respectivã nu înregistreazã
obligaþii restante cãtre bugetul de
stat (deci nu doar referitor la taxele
de monopol, ci pentru toate obliga-
þiile bugetare). În acest sens, trebu-
ie spus cã în fiecare an coeficieritul
de încasare a taxelor de monopol
este de aproximativ 97- 98%.

Reporter: Care sunt tendinþele
din piaþa jocurilor de noroc?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

Având în vedere faptul cã jocurile

de noroc se încadreazã la categoria
„divertisment“, perspectiva unei
activitãþi economice care sã înregis-
treze pierdere contabilã nu este jus-
tificabilã. În consecinþã, opþiunea
încetãrii activitãþii este strict legatã
de modul de organizare internã a
activitãþilor economice ºi de obiec-
tivele financiare ale fiecãrui orga-
nizator.

Modificãrile legislative pot in-
fluenþa temporar evoluþia pieþei de
profil, dar mecanismul cere-
re-ofertã este cel care dicteazã ten-
dinþa domeniului.

Reporter: Care sunt efectele pe
care le are asupra domeniului dez-
voltarea tehnologiei?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

De-a lungul timpului, pe mãsurã ce
tehnologia s-a dezvoltat continuu,
a adus ºi o serie de beneficii pentru
jucãtori: mobilitatea - pentru cã,
prin utilizarea diverselor device-
uri mobile, accesarea platformelor
de joc este posibilã la orice mo-
ment -, de asemenea grafica ºi
efectele sonore au cunoscut o dez-
voltare semnificativã (ºi fac referi-
re aici la realitatea augmentatã), in-
teligenþa artificialã ce face posibilã
crearea unor algoritmi de cãutare, a
personalizãrii de oferte si reco-
mandãri. Aceastã întreagã evoluþie
a procesului tehnologic face expe-
rienþa din mediul online cu sigu-
ranþã mai atractivã.

Reporter: Ce acþiuni întreprind
organizatorii de profil pentru a
veni în întâmpinarea unui joc res-
ponsabil ºi a educaþiei în domeniu?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

Indiferent de tipul de joc practicat,
trebuie sã fim conºtienþi cã dacã
acestea nu sunt accesate cu mãsurã,
pot afecta serios atât viaþa persona-
lã, cât ºi pe cea profesionalã.

Asociaþia Joc Responsabil (prin
membrii sãi fondatori Romslot,
Romanian Bookmakers ºi Rombet
ºi alþi susþinãtori din piaþã) elabo-
reazã ºi implementeazã programe
de educare ºi prevenþie a depen-
denþei de jocuri de noroc, de consi-
liere psihologicã. a persoanelor ce
se confruntã cu dependenþa, asigu-
rã traininguri pentru psihologi, psi-
hoterapeuþi ºi specialiºti, cu ajuto-

rul cãrora se asigurã asistenþa tera-
peuticã a jucãtorilor ºi dezvoltã
programul “Joc Responsabil” ºi
alte programe de responsabilitate
socialã în domeniu, cum ar fi pro-
gramul de instruire a angajaþilor
organizatorilor de jocuri de noroc.

În vederea asigurãrii unui nivel
adecvat de prevenþie ºi conºtienti-
zare, e foarte important ca angaja-
þii sãlilor sã aibã capacitatea de a
recunoaºte ºi de a gestiona anumi-
te comportamente ce depãºesc li-
mita recreaþionala a jocului de no-
roc.

Spre exemplu, pe parcursul anu-
lui 2023, asociaþia ”Joc Responsa-
bil” a rãspuns la peste 7.000 de
apeluri, fie prin intermediul
chat-ului, fie prin linia tip Tel-Ver-
de, solicitanþii necesitând consilie-
re psihologicã gratuitã sau simple
informaþii despre dependenþã ºi jo-
curile de noroc.

De asemenea, în segmentul on-

line, pe fiecare platformã de jocuri
de noroc sunt promovate o serie de
recomandãri (spre exemplu,
pre-stabilirea unor limite de buget
ºi de timp, un buget alocat pierderi-
lor) ºi existã o secþiune de auto-ex-
cludere pentru care jucãtorii pot
opta în situaþiile în care simt cã li-
mita proprie de normalitate a fost
sau poate fi depãºitã.

Reporter: Care este evoluþia
pieþei negre a domeniului ºi cum
vedeþi eradicarea ei?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

Ca urmare a activitãþilor specifice
ONJN, de la înfiinþare si panã la ni-
velul trimestrului al patrulea al lui
2023, piaþa jocurilor de noroc ex-
ploatate “la negru” a cunoscut un
trend constant descrescãtor, re-
þinându-se în perioada recentã doar
unele manifestãri izolate.

Cu toate acestea, odatã cu intra-

rea în vigoare a OUG 82/2023, prin
care, printre alte modificãri legis-
lative, au fost majorate semnifica-
tiv nivelurile taxelor ºi contribuþii-
lor specifice domeniului, cu im-
pact imediat în ceea ce priveºte
comportamentul financiar-fiscal al
organizatorilor de jocuri de noroc,
existã suspiciuni rezonabile cu pri-
vire la o eventualã creºtere a des-
fãºurãrii de activitãþi de jocuri de
noroc nelicenþiate ºi neautorizate.

În sensul celor arãtate, la nivelul
instituþiei sunt avute în vedere mã-
suri de contracarare a unor astfel de
fenomene, dar din motive lesne de
înþeles ne limitãm în a spune doar
cã activitãþile de prevenire ºi com-
batere a acestora vor fi intensifica-
te în perioada urmãtoare.

La sfârºitul anului 2023, deþi-
neau licenþã valabilã 284 de orga-
nizatori de jocuri de noroc.

Reporter: Ce acþiuni întreprin-
de ONJN în vederea licenþierii ce-
lor care organizeazã ilicit jocuri de
noroc?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

ONJN a manifestat dintotdeauna
transparenþã ºi deschidere cãtre
operatorii ce au dorit sã desfãºoare
activitate în mod legal pe teritoriul
României. Am fost mereu deschiºi
pentru a rãspunde neclaritãþilor,
desfãºurãm audienþe , existã
întâlniri periodice ale Consiliului
Consultativ, organism constituit
din specialiºti în domeniul jocuri-
lor de noroc ºi din reprezentanþi ai
asociaþiilor de profil. Deci, din par-
tea noastrã, ca organ de specialita-
te, existã toatã deschiderea ºi tot
concursul. Decizia de a intra în le-
galitate aparþine operatorilor eco-
nomici. În schimb, mãsurile de
sancþionare în caz contrar, în caz de
nerespectare a legii, aparþin statu-
lui român.

Reporter: Câte acþiuni de con-
trol a derulat ONJN în 2023 ºi ce
rezultate au avut acestea?

Gheorghe Gabriel Gheorghe:

Ca urmare a acþiunilor de control
derulate la nivelul ONJN pe par-

cursul anului 2023, au fost încheia-
te peste 15.300 de acte de control,
ale cãror rezultate s-au concretizat
prin aplicarea de sancþiuni contra-
venþionale principale ºi comple-
mentare, identificarea de mijloace
de joc exploatate la negru (fãrã li-
cenþã de organizare ºi/sau, dupã
caz, autorizaþie de exploatare), for-
mularea de plângeri penale, solu-
þionarea de petiþii/sesizãri adresate
Oficiului de cãtre diverse persoane
fizice ºi juridice, precum ºi a unor
solicitãri provenite de la alte insti-
tuþii, conformarea organizatorilor
de jocuri de noroc la dinamica con-
tinuã a modificãrilor legislative
specifice domeniului jocurilor de
noroc etc.

Au fost aplicate peste 450 de
sancþiuni contravenþionale, în va-
loare de aproximativ 6.000.000 lei.

Reporter: Mulþumim! n

Având în vedere faptul cã jocurile de noroc se
încadreazã la categoria „divertisment“,
perspectiva unei activitãþi economice care sã
înregistreze pierdere contabilã nu este
justificabilã. În consecinþã, opþiunea încetãrii
activitãþii este strict legatã de modul de
organizare internã a activitãþilor economice ºi de
obiectivele financiare ale fiecãrui organizator".

P
iaþa jocurilor de noroc exploatate “la negru” a cunos-

cut un trend constant descrescãtor, în ultimii ani, re-

þinându-se în perioada recentã doar unele manifestãri

izolate, susþine Gheorghe Gabriel Gheorghe,

preºedintele Oficiului Naþional pentru Jocuri de Noroc

(ONJN). Cu toate acestea, odatã cu intratea în vigoare a

OUG 82/2023, prin care, printre alte modificãri legislative,

au fost majorate semnificativ nivelurile taxelor ºi contribuþii-

lor specifice domeniului, cu impact imediat în ceea ce pri-

veºte comportamentul financiar-fiscal al organizatorilor de

jocuri de noroc, existã suspiciuni rezonabile cu privire la o

eventualã creºtere a desfãºurãrii de activitãþi de jocuri de no-

roc nelicenþiate si neautorizate, mai aratã reprezentantul

ONJN, în cadrul unui interviu.

Referitor la propunerea de modificare a
cuantumului taxelor specifice activitãþilor din
domeniul jocurilor de noroc, prin creºterea
nivelului acestora, estimãm o influenþã pozitivã
asupra creºterii veniturilor colectate la bugetul
de stat de pânã la 40%".

SUPLIMENT GAMBLING / BURSA, NR. 62 PAGINA 3 Luni, 1 aprilie 2024



JOCURI DE NOROC

Majorarea taxelor -
impact de 10 milioane lei

în proiectul de buget
al Loteriei

(Interviu cu Ionuþ-Valeriu Andrei, directorul general al Loteriei Române)

Reporter: Care a fost evoluþia
activitãþii Loteriei Române în ulti-
mul an?

Ionuþ-Valeriu Andrei: În 2023,
am dat startul procesului de digita-
lizare a companiei. Biletele la Loto
6/49, 5/40 ºi Joker sunt disponibile
acum ºi on-line, prin intermediul
unor aplicaþii partenere. În doar 30
de sãptãmâni de la tranziþia cãtre
on-line, impactul a fost remarcabil,
iar în prezent 20% din totalul
vânzãrilor de bilete la jocurile Loto
tradiþionale sunt realizate prin plat-
forme on-line.

Procesul de digitalizare a jocuri-
lor început anul trecut a fost finali-
zat de curând, prin lansarea aplica-
þiei proprii a Loteriei Române, bi-
lete.loto.ro.

În premierã, prin accesarea apli-
caþiei bilete.loto.ro, jucãtorii au ac-
ces la 3 funcþionalitãþi complet noi,
respectiv la plata premiilor sub 100
de lei inclusiv, direct în contul ban-
car al jucãtorilor, la posibilitatea de
a juca variante combinate ºi sche-
me reduse ºi, nu în ultimul rând, la
posibilitatea de autentificare în
aplicaþie prin ROeID. ROeID este
soluþia Single Sign-On (SSO) a
României pentru interacþiunile di-
gitale ale cetãþenilor cu administra-
þia, prin care pot fi generate ºi ges-
tionate identitãþi digitale pentru
toþi cetãþenii români.

Noile funcþionalitãþi au fost
gândite plecând de la nevoile jucã-
torilor, având în vedere cã peste
96% din câºtiguri sunt pânã în 100

de lei, iar 20% din sumele jucate
sunt aferente variantelor combina-
te ºi schemelor reduse. De aseme-
nea, pentru a maximiza siguranþa
interacþiunii utilizatorilor cu apli-
caþia, cu sprijinul Autoritãþii
pentru Digitalizarea României, s-a
realizat integrarea cu ROeID.

Digitalizarea Loteriei Române a
vizat ºi procesele interne din com-
panie, prin implementarea cu suc-
ces a primului modul al sistemului
informatic integrat de tip ERP.
Acest pas a condus la o eficientiza-
re semnificativã a activitãþilor, per-
miþând colegilor noºtri specializaþi
în HR ºi salarizare sã îºi desfãºoare
sarcinile mult mai uºor ºi mai efi-
cient.

Din punct de vedere comercial,
în 2023 încasãrile la jocurile loto
au crescut în sumã absolutã cu
99.523.820 lei, iar reþeaua de punc-
te de vânzare s-a extins cu 94 de
agenþii mandatare de sisteme loto
ºi loz.

Proporþional cu creºterea încasã-
rilor, am putut pune în joc ºi premii
mai mari, iar, anul trecut, Loteria
Românã a acordat cel mai mare
premiu din istorie, la categoria I a
jocului Loto 6/49, în valoare de

peste 50 de milioane de lei.
Reporter: Care consideraþi cã

sunt principalele probleme ale do-
meniului ºi ce soluþii existã pentru
remedierea acestora?

Ionuþ-Valeriu Andrei: În ceea
ce priveºte principalele probleme
ale domeniului jocurilor de noroc,
ne confruntãm cu diverse provocãri.
Acordãm o atenþie deosebitã modi-
ficãrilor legislative care sunt în
dezbatere în aceastã perioadã ºi
care ar trebui sã reglementeze as-
pectele privind publicitatea pri-
vind jocurile de noroc, în spiritul
jocului responsabil.

Reporter: Cum apreciaþi legis-
laþia din sector ºi ce efecte vor avea
asupra domeniului proiectele legis-
lative care se aflã în dezbatere în
Parlament?

Ionuþ-Valeriu Andrei: Legisla-
þia din sectorul jocurilor de noroc
din România a fost întotdeauna ali-
niatã cu cele mai bune practici din
domeniu. Desigur, au existat unele
constrângeri provenite din modifi-
cãri în politica fiscalã a Statului
Român care au avut impact asupra
sectorului jocurilor de noroc.

Pachetul legislativ aflat în pre-
zent în dezbatere în Parlament,
care include aproximativ 11 pro-
iecte de lege ce vizeazã modificãri
în domeniul jocurilor de noroc, al
publicitãþii ºi al audiovizualulului,
are ca scop principal combaterea
dependenþei de jocuri de noroc.

Modificãrile legislative aflate în
dezbatere sunt motivate de necesi-

tatea de a proteja jucãtorii împotri-
va dependenþei faþã jocurile de no-
roc, Loteria Românã susþinand
orice fel de iniþiativã care urmãreºte
responsabilizarea operatorilor din
piaþa de jocuri de noroc faþã de aceas-
tã cauzã.

Loteria Românã a avut întotdea-
una un angajament puternic faþã de
funcþia socialã pe care o îndepli-
neºte. Activitãþile pe care compa-
nia le desfãºoarã în domeniul jocu-
rilor de noroc au ca scop satisface-
rea cererii naturale de joc în rândul
populaþiei ºi generarea fondurilor
necesare finanþãrii unor obiective
de interes public.

Reporter: Ce efecte au asupra
pieþei noile mãsuri fiscale?

Ionuþ-Valeriu Andrei: Majora-
rea taxelor de organizare ºi exploa-
tare a jocurilor de noroc pentru
anul 2024, faþã de cele aferente
anului 2023, conform prevederilor
OUG 77/2009, a generat un impact
de aproximativ 10 milioane de lei
în proiectul de buget pentru anul
2024 al Loteriei Române.

Reporter: Ce investiþii derulaþi
în prezent ºi ce buget aþi alocat în
acest sens?

Ionuþ-Valeriu Andrei: Ne pro-

punem sã continuãm procesul de
digitalizare, iar în acest sens avem
în vedere implementarea unei apli-
caþii de management al documen-
telor. Aceasta va fi integratã în sis-
temul ERP deja existent. Vom
acorda o atenþie sporitã ºi securizã-
rii sistemelor de comunicaþii, atât
la nivel central, cât ºi în relaþie cu
locaþiile noastre din þarã, pentru a
garanta jucãtorilor siguranþa servi-
ciilor oferite.

În ceea ce priveºte responsabili-
tatea noastrã faþã de mediu, vrem
sã facem paºi importanþi ºi în direc-
þia sustenabilitãþii, motiv pentru
care vom investi într-un proiect de
montare de sisteme fotovoltaice.
Energia verde reprezintã energia
viitorului ºi suntem asumaþi în di-
recþia diminuãrii impactului asupra
mediului. Tot în linie cu angaja-
mentul nostru privind sustenabili-
tatea, ne propunem sã reînnoim ºi o
parte din flota auto ºi intenþionãm
achiziþia unor autovehicule hibrid
ºi electrice.

Un proiect prioritar anul acesta
este reamenajarea totalã a unui nu-
mãr de 70 de agenþii loto dispersate
omogen la nivel naþional, în con-
cordanþã cu procesul de rebranding
pe care l-am definitivat anul trecut.
Faza urmãtoare a proiectului vizea-
zã reamenajarea pentru un numãr
suplimentar de 84 de locaþii.

Reporter: Ce noi produse aþi
lansat în 2023 ºi cu ce urmeazã sã
iesiþi în piaþã?

Ionuþ-Valeriu Andrei: În 2023
Loteria Românã a lansat 12 noi se-
rii de loz. De asemenea, ne-am alã-
turat românilor la unul dintre cele
mai importante proiecte de þarã,
care s-a desfãºurat în Timiºoara,
Capitala Culturii Europene. Împre-
unã cu jucãtorii, care ne-au învestit
cu încredere ºi fidelitate prin parti-
ciparea la jocurile pe care le orga-
nizãm, suntem mândri cã am putut
susþine cultura, la cel mai înalt ni-
vel, printr-un loz special, LOZ
TIMIªOARA 2023 EUROPEAN
CAPITAL OF CULTURE, dedicat

acestui eveniment important pen-
tru România.

Pentru 2024 avem în plan lansa-
rea a patru noi serii de lozuri rãzui-
bile, precum ºi diversificarea por-
tofoliului de loz, produs tradiþio-
nal. Tot în acest an, vom avea ºi
ºase noi serii de lozuri, produse în
tipografia noastrã proprie.

Lucrãm, de asemenea, la reintro-
ducerea ofertei de pariuri sportive,
ca urmare a cererii existente pentru
acest tip de joc. Jucãtorii noºtri
fideli, obiºnuiþi cu tradiþia Loto
PronoSport, au manifestat interes
faþã de diversificarea ofertei de pa-
riuri sportive.

Reporter: Care sunt tendinþele
din piaþã pe segmentul pe care acti-
vaþi ºi ce perspective are sectorul?

Ionuþ-Valeriu Andrei: Noi sun-
tem într-un permanent contact cu
piaþa de jocuri loteristice, prin im-
plicarea pe care am avut-o în ulti-
ma perioadã la nivelul European
Lotteries Association. Am fost
prezenþi la cele mai importante
evenimente din industria de ga-
ming ºi jocuri de noroc, ICE VOX
2024 ºi Seminarul de Marketing
organizat de European Lotteries ºi
World Lotteries Association.

Participând activ ºi prezentând
în mod constant perspectivele noas-
tre privind evoluþia jocurilor lote-
ristice, am reuºit sã avem un im-
pact semnificativ. Recunoaºterea
implicãrii noastre ºi a impactului
avut a fost evidenþiatã de faptul cã,
în luna noiembrie a acestui an, Bu-
cureºtiul va gãzdui Seminarul Eu-
ropean Lotteries Corporate Uni-
versity, unde vor fi prezenþi partici-
panþi ºi experþi din întreaga Europã
în domeniul jocurilor loteristice.

Reporter: Înþelegem evoluþia
acestui segment la nivel european
ºi global ºi participãm activ la pro-
movarea jocului responsabil, a si-
guranþei desfãºurãrii ºi participãrii
la jocurile loteristice, la accesibili-
zarea acestora ºi la consolidarea re-
putaþiei Loteriei, construitã în pes-
te 117 de ani de istorie.

Ionuþ-Valeriu Andrei: Princi-
pala tendinþã este legatã de digitali-
zare, trend în care ºi Loteria Româ-
nã a fãcut ºi face în continuare paºi
importanþi, având ca obiectiv acce-
sibilizarea jocurilor pe care le ofe-
rim. Complementar cu creºterea
ponderii jocurilor online, obser-
vãm ºi restrângerea activitãþilor
land-based, ca urmare a creºterii
segmentului online ºi a prevederi-
lor legislative privind jocul res-
ponsabil. În aceastã privinþã, Lote-
ria Românã este determinatã sã
menþinã prezenþa în locaþiile fizice,
în spiritul proximitãþii fizice faþã
de jucãtorii noºtri loiali.

Reporter: Ce acþiuni întreprin-
deþi pentru a veni în întâmpinarea
unui joc responsabil?

Ionuþ-Valeriu Andrei: Pentru a
promova jocul responsabil, Loteria
Românã a întreprins mai multe ac-
þiuni concrete. În primul rând, am
reînnoit parteneriatul cu Asociaþia

Joc Responsabil, oferind astfel
sprijin ºi consiliere specializatã
pentru jucãtorii care se confruntã
cu probleme legate de dependenþa
de jocuri de noroc. Prin acest parte-
neriat, jucãtorii pot accesa un
help-line specializat unde pot vor-
bi cu un psiholog ºi pot primi con-
siliere adecvatã. De asemenea,
pentru a asigura un mediu sigur ºi
responsabil, am impus interdicþia
accesului minorilor în toate agen-
þiile Loteriei Române. Toate per-
soanele care intrã în agenþiile noas-
tre sunt verificate în baza de date
pentru identificarea celor care fac
parte din categoria “persoanelor
autoexcluse sau indezirabile”. Lo-
teria Românã raporteazã perma-

nent situaþia acestor persoane cãtre
autoritatea de reglementare, res-
pectiv Oficiul Naþional pentru Jo-
curi de Noroc, ºi a elaborat o in-
strucþiune de lucru în acest sens.

De asemenea, lansãm periodic
campanii de conºtientizare ºi edu-
caþie în comunitate pentru a promo-
va jocul responsabil ºi pentru a oferi
informaþii ºi resurse utile clienþilor
noºtri. Aceste campanii sunt conce-
pute pentru a informa jucãtorii des-
pre gestionarea responsabilã a bu-
getului de joc, recunoaºterea sem-
nelor comportamentelor de joc ne-
sãnãtos ºi disponibilitatea servicii-
lor de asistenþã ºi consiliere.

Organizãm instruiri interne pe-
riodice pentru personalul de vânza-
re, oferind informaþii ºi materiale
relevante despre jocul responsabil.

Încã din luna iulie 2022, Loteria
Românã a obþinut certificarea ali-
nierii la standardele Jocului Res-
ponsabil din partea European Lot-
teries Association, fiind singurul
organizator de jocuri de noroc din
România care a obþinut aceastã
certificare, evidenþiind angaja-
mentul nostru ferm în asigurarea
standardelor de înaltã siguranþã ºi
securitate pentru jucãtori.

Reporter: Cu ce rezultate aþi
încheiat anul trecut ºi ce estimari
aveþi pentru anul în curs?

Ionuþ-Valeriu Andrei: În 2023,
Loteria Românã a înregistrat înca-
sãri de 1,6 miliarde lei, iar pentru
2024 estimãm o creºtere cu apro-
ximativ 200 de milioane de lei.
Aceastã prognozã se bazeazã pe
continuarea trendului ascendent al
vânzãrilor online, ca urmare a pro-
iectelor pe care le vom dezvolta pe
aceastã linie.

Reporter: Ce strategie aveþi
pentru anul în curs?

Ionuþ-Valeriu Andrei: Strate-
gia pentru 2024 se bazeazã pe o se-
rie de piloni care vizeazã digitali-
zarea companiei, diversificarea
portofoliului de produse, pentru a
satisface cerinþele pe care le obser-
vãm în piaþã, în vederea creºterii
cotei de piaþã. La nivel intern, ne
propunem sã îmbunãtãþim sistemul
managerial ºi sã creºtem nivelul de
performanþã a companiei.

Reporter: Câte puncte de vânza-
re are reteaua Loteriei Române?

Ionuþ-Valeriu Andrei: Loteria
Românã are, în prezent, 887 de

agenþii proprii active. Acestora li
se adaugã 1.171 de agenþii manda-
tare, precum ºi aproape 40.000 de
terminale autonome selfpay, asis-
tate ºi neasistate.

Reporter: Care sunt jocurile pe
care le preferã cei mai mulþi dintre
clienþii Loteriei?

Ionuþ-Valeriu Andrei: Fãrã
îndoialã, printre cele mai populare
ºi apreciate jocuri se numãrã cele
tradiþionale, cum ar fi Loto 6/49 ºi
Joker, precum ºi lozurile rãzuibile.
Dintre acestea, cele mai achiziþio-
nate sunt lozurile din gama Zodiac,
bucurându-se de cea mai mare po-
pularitate ºi de o prizã deosebitã în
rândul jucãtorilor.

Reporter: Mulþumesc! n

Din punct de vedere comercial, în 2023
încasãrile la jocurile loto au crescut în sumã
absolutã cu 99.523.820 lei, iar reþeaua de
puncte de vânzare s-a extins cu 94 de agenþii
mandatare de sisteme loto ºi loz".

M
ajorarea taxelor de organizare ºi exploatare a

jocurilor de noroc pentru anul în curs a generat un

impact de aproximativ 10 milioane de lei în

proiectul de buget pentru 2024 al Loteriei

Române, ne-a transmis Ionuþ-Valeriu Andrei, directorul

general al companiei de stat. Printre altele, acesta ne-a

vorbit, în cadrul unui interviu, despre legislaþia din domeniu,

despre jocul responsabil, dar ºi despre activitatea Loteriei.

Anul trecut, Loteria Românã a acordat
cel mai mare premiu din istorie, la categoria
I a jocului Loto 6/49, în valoare de peste
50 de milioane de lei".
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“Efectele populismului
vor fi catastrofale”

(Interviu cu Vlad Soare, preºedintele FEDBET)

Reporter: Care sunt principalele
probleme ale domeniului ºi ce soluþii
consideraþi cã existã pentru remedie-
rea acestora?

Vlad Soare: Principala problemã a
domeniului nostru este percepþia cu
privire la industria de jocuri de noroc.
Sunt puþine industrii care se confrun-
tã cu o asemenea percepþie, iar moti-
vele care stau la baza acesteia sunt
strâns legate de faptul cã industria
noastrã este receptatã ca fiind una a
viciului, ºi nu una a divertismentului.
Aceastã percepþie are la bazã o lipsã
de educaþie generalizatã în legaturã
cu acest domeniu, cu toate cã percep-
þia pe care noi încercãm sã o creãm,
aliniatã la realitatea din þãrile occi-
dentale, este cea conform cãreia jocu-
rile de noroc reprezintã o formã de en-
tertainment care, în mod evident, vine
cu un cost care trebuie sã fie înþeles,
asumat ºi neapãrat pãstrat sub con-
trol.

Sunt douã aspecte de care trebuie
sã þinem cont: pe de o parte contextul
economic general, valabil pentru toa-
te industriile, pe de altã parte contex-
tul specific, cel care þine strict de par-
ticularitãþile industriei de jocuri de
noroc. Dacã ne raportãm la contextul
general, atunci pot spune cã industria
jocurilor de noroc se confruntã cu
aceleaºi probleme cu care se confrun-
tã orice altã industrie. ªi aici vorbim
despre lipsa predictibilitãþii cadrului
lesgislativ, inflaþia, creºterea taxelor,
fragilitatea mediului de afaceri.

În plus, industria jocurilor de noroc
se mai confruntã ºi cu o serie de pro-
bleme care þin exclusiv de specificul
ei. Cum spuneam, jocurile de noroc
reprezintã domeniul cel mai predis-
pus percepþiilor, dar în acelaºi timp
cel mai puþin cunoscut. Þinând de
zona divertismentului, existã tendinþa
de a poziþiona aceastã industrie în afa-
ra economiei de piaþã, deºi companii-
le care activeazã în acest domeniu se
supun legislaþiei, plãtesc taxe ºi im-
pozite ca toate celelalte companii care
investesc în România ºi contribuie la
bugetul de stat.

Gamblingul este unul dintre plãti-
torii de top la bugetul de stat, cu peste
40.000 de locuri de muncã generate.
ªi cu toate acestea, prea puþini sunt
interesaþi sã vadã cum funcþioneazã
cu adevãrat aceastã industrie. Eu
cred cã orice domeniu supus regle-
mentãrii trebuie cunoscut, trebuie sã
ºtii cum funcþioneazã. ªi, din pãcate,
vãd cã toatã lumea vrea sã ne regle-
menteze, prea puþini sunt interesaþi
sã ne cunoascã.

Da, este adevãrat cã am fost prea
vizibili, iar asta a generat efecte nega-
tive.

Din acest motiv, în cadrul
FEDBET am demarat lucrul la Codul
de Eticã, Bune Practici ºi Comunica-
re, alãturi de membrii noºtri, cele mai
importante asociaþii din industrie, ex-

tinzând invitaþia ºi cãtre entitãþile
neafiliate. Practic, prin acest Cod, in-
dustria de jocuri de noroc se va auto-
reglementa astfel încât, cel puþin din
partea industriei, sã nu existe derapa-
je ºi sã ne asigurãm cã scopul activitã-
þii noastre va rãmâne unul al divertis-
mentului destinat celor peste 18 ani.

Altfel spus, acest Cod înseamnã un
control în plus, de data aceasta venit
din interiorul industriei, complemen-
tar celui pe care ar trebui sã îl facã in-
stituþiile statului cu competenþã în do-
meniu.

Reporter: Cum caracterizaþi re-
glementãrile din sector?

Vlad Soare: Deºi percepþia publi-
cã nu este una corectã faþã de indus-
tria noastrã, legislaþia din domeniul
jocurilor de noroc este una extrem de
durã, fiind unul dintre domeniile ex-
trem de bine reglementate. Acest lu-
cru este susþinut ºi de date, fiind in-
dustria cu cel mai mare grad de co-
lectare a taxelor (98%), în condiþiile
în care, în restul industriilor, media
naþionalã privind colectarea se apro-
pie de 40%.

Mai mult, prin OUG 82/2023, s-au
realizat niºte reforme extrem de difi-
cile pentru industrie, dar favorabile
statului, aspect pe care l-am înþeles,
deºi a avut un impact foarte dur asu-
pra industriei. Printre aceste reforme
aº vrea sã enumãr doar câteva: muta-
rea tuturor companiilor care operea-
zã pe piaþã, din alte þãri, în România,
fie prin operarea prin intermediul
unei companii româneºti, fie prin de-
schiderea unui sediu permanent în
România, astfel încât taxele din ex-
ploatarea activitãþii sã fie plãtite in-
tegral în România, unde se des-
fãºoarã activitatea, eliminându-se
posibilitatea optimizãrii fiscale,
care, din pãcate, era o practicã comu-
nã, în orice domeniu de activitate;
mãrirea substanþialã a taxelor de li-
cenþã ºi a taxei de autorizare; interzi-
cerea comercializãrii de alcool în in-
cinta spaþiilor în care se desfãºoarã
activitatea de jocuri de noroc; intro-
ducerea unor praguri foarte înalte
privind garanþiile pe care un operator
trebuie sã le depunã pentru a putea
desfãºura aceastã activitate, eli-
minând riscul de neplatã; introduce-
rea unui sistem public, transparent,
privind seria aparatului, tipul acestu-
ia ºi numãrul de aparate pe care îl are
fiecare operator în fiecare dintre lo-
caþiile sale; o mai bunã reglementare
privind sistemul pentru autoexclude-
re a jucãtorilor; mãrirea taxei pentru
joc responsabil de aproximativ 100
de ori; introducerea unor reguli mai
stricte privind publicitatea.

Toate aceste reguli se adaugã la
cele deja existente ºi împreunã nu fac
nimic altceva decât sã ridice standar-
dul în industrie la un nivel greu com-
parabil cu alte industrii. Dacã la aces-
te reforme vom adãuga ºi Codul de

Eticã, Bune Practici ºi Comunicare pe
care îl vom adopta în FEDBET cel
târziu în luna mai, cred cã vom obser-
va în perioada imediat urmãtoare o
schimbare în bine a industriei.

Din acest motiv, cred cã pentru mo-
ment, singurul lucru care îi lipseºte
legislaþiei este predictibilitatea. Sun-
tem industria care a avut cele mai
multe modificãri substanþiale într-un
interval determinat.

Reporter: În Parlament sunt în
dezbatere o serie de proiecte de lege
în domeniul gamblingului. Care este
sentimentul industriei faþã de acest fe-
nomen?

Vlad Soare: În momentul de faþã,
în Parlamentul României existã un
concurs de proiecte legislative care au
ca scop aparent reglementarea gam-
blingului. Unele vizeazã acelaºi tip de
modificãri, altele vorbesc despre
“eradicarea” acestei industrii. Cred cã
suntem domeniul cu cele mai multe
proiecte în Parlament. Pe undeva, este
normal sã existe mai multe proiecte,
pentru cã fiecare partid are propria vi-
ziune, dar de multe ori acelaºi partid
vine cu trei sau patru proiecte chiar.
Dacã ar exista o înþelegere a dome-
niului, o analizã exactã, atunci proba-
bil cã acum am fi vorbit de unul, ma-
ximum douã proiecte legislative afla-
te în Parlament, prin care sã se încerce
o reglementare a domeniului în
cunoºtinþã de cauzã ºi care sã susþinã
economia româneascã. Din pãcate,
nu existã un proiect comun, aºezat, pe
marginea cãruia sã avem consultãri,
studii, analize ºi, cel mai important,
propuneri venite de la profesioniºti.
Noi avem parte de un comportament
balcanic, în care s-au propus peste 20
de proiecte de acte normative care vi-
zeazã industria de jocuri de noroc, caz
fãrã precedent, fãrã a avea la bazã vre-
un studiu de fundamentare, fãrã a exi-
sta consultãri reale ºi fãrã a fi identifi-
cate soluþii de cãtre profesioniºti. To-
tul este într-o logicã emoþionalã. Noi
am spus de fiecare datã cã susþinem ºi
cã suntem de acord cu reducerea vizi-
bilitãþii, suntem de acord cu ridicarea
standardului în industrie (aspect pe
care l-am susþinut inclusiv momentul
adoptãrii OUG 82/2023) ºi suntem de
acord cu asigurarea unei protecþii
sporite pentru persoanele vulnerabile.

Efectele populismului vor fi catas-
trofale, atât pentru economie, cât ºi
pentru persoanele pe care invocãm cã
le vom apãra prin aceste proiecte.

Din punct de vedere economic, sta-
tul va pierde aproximativ 2 miliarde
de euro anual, vor exista aproximativ
40.000 de concedieri, dintre care 60%
femei ºi peste 30% personal cu studii
superioare de specialitate (statisticã,
informaticã, matematicã, economie).
Domenii care colectau taxe din indus-
tria de jocuri de noroc vor pierde pes-
te 70% din finanþare (sportul, cultura
ºi cinematografia), în vreme ce finan-
þãrile private realizate de cãtre opera-
torii din industrie se vor reduce sub-

stanþial, ceea ce înseamnã falimentul
sportului românesc, nu doar a fotba-
lului, cât ºi stoparea unor proiecte so-
ciale.

În privinþa protecþiei jucãtorului,
cea mai mare parte a industriei se va
îndrepta cãtre zona neagrã. Vor exista
în continuare jocuri de noroc, dar nu
vor fi reglementate, statul nu va avea
niciun beneficiu, în schimb jucãtorul
va rãmâne într-o zonã de vulnerabili-
tate maximã, fiind captiv într-un con-
text nereglementat care nu îi oferã ni-
ciun fel de protecþie. În þãri care au ex-
perimentat deja aceastã abordare au
apãrut, inevitabil, activitãþi de tip ma-
fiot, cãmãtãrie ºi criminalitate organi-
zatã.

Am auzit un argument cum cã din
punct vedere economic, statul va ges-
tiona ºocul, întrucât dacã un jucãtor
juca 100 de lei la jocuri de noroc pe
care îi pierdea (deºi statul colecta prin
taxare aproximativ 80% din aceastã
sumã), acum, dupã ce vom interzice
jocurile de noroc, jucãtorul va cheltui
suma respectivã pe alte lucruri ºi
practic banii se întorc astfel în econo-
mie. Desigur, un astfel de argument
pare valid, însã este utopic. Când in-
terzici jocurile de noroc, în realitate
statul interzice activitatea reglemen-
tatã. Jocurile de noroc vor exista în
continuare în zona neagrã. Jucãtorul
care nu a avut parte de niciun program
de educare, întrucât statul doar a co-
lectat banii industriei ºi nu a fãcut ni-
mic cu ei, va merge în continuare sã
joace cei 100 de lei. Numai cã de
aceastã datã, cei 100 de lei vor intra
direct în buzunarul unor infractori.

Reporter: Cum ar trebui sa arate
fiscalitatea din domeniu?

Vlad Soare: Jocurile de noroc re-
prezintã un domeniu monopol de stat.
Acest lucru semnificã faptul cã statul
este cel care are dreptul sã realizeze
aceastã activitate, însã o face prin
acordarea unor licenþe pentru opera-
tori privaþi, rãmânând principalul be-
neficiar - în mod direct, dar ºi indirect
-, al activitãþilor din domeniul jocuri-
lor de noroc.

Acest domeniu este unul specific,
ce se bucurã de o taxare cu totul spe-
cialã, în care statul este principalul
beneficiar. Un specific al industriei
noastre este cã taxele se plãtesc
up-front, asumându-þi riscul de insol-
vabilitate, care este acoperit de garan-
þiile pe care le-ai depus. Cu alte cu-
vinte, în domeniul nostru, statul are
cele mai multe garanþii cã sumele vor
fi colectate.

Fiind un domeniu specific ºi mo-
nopol de stat, normele specifice re-
prezintã regula, însã am aprecia dacã
acestea s-ar bucura de predictibilitate
ºi de previzibilitate.

Reporter: Ce acþiuni întreprind
organizatorii de profil pentru a veni în
întâmpinarea unui joc responsabil ºi a
educaþiei în domeniu?

Vlad Soare: În primul rând, orga-
nizatorii de profil au pus bazele Aso-

ciaþiei Joc Responsabil, cu ani în
urmã, când nici mãcar nu exista ºi nu
se vehicula conceptul legal de prote-
jare a jucãtorului. Aceastã entitate
este finanþatã exclusiv de mediul pri-
vat ºi desfãºoarã în mod constant
programe menite sã combatã efecte-
le practicãrii în exces a jocurilor de
noroc.

Acest ONG a oferit programe de
consiliere psihologicã gratuite cãtre
jucãtorii care cereau ajutor, a realizat
educaþie ºi prevenþie alãturi de psiho-
logi în multe unitãþi ºcolare ºi a asigu-
rat o linie de asistenþã 24/7 pentru per-
soanele vulnerabile.

Totodatã, Asociaþia desfãºoarã o
serie de ateliere de instruire ºi pentru
lucrãtorii care activeazã în sãlile de
joc, astfel încât aceºtia sã poatã recu-
noaºte ºi sã previnã anumite compor-
tamente ale jucãtorilor care ar putea
deveni riscante, atât pentru ei, cât ºi
pentru ceilalþi jucãtori. Realitatea este
cã în România nu existã un sistem in-
tegrat care sã-i ajute pe cei ce suferã
de pe urma adicþiilor, indiferent de
natura lor.

Aºa cum am afirmat, industria de
jocuri de noroc, pe lângã taxele speci-
fice pe care le are, pentru ca statul sã
realizeze programe de protecþie so-
cialã, plãteºte douã taxe: taxa de viciu
ºi taxa pentru joc responsabil. Statul
colecteazã anual aproximativ 80 de
milioane de euro din aceste taxe spe-
cifice ºi, prin urmare, are resurse mai
mult decât suficiente prin care sã facã
absolut orice program este necesar.
“De ce nu s-a fãcut niciun program
pânã acum?” cred cã este o întrebare

care trebuie adresatã ONJN.
În ceea ce priveºte proiectele pe

care noi, ca reprezentanþi ai indus-
triei, le avem în viitor, cel mai impor-
tant proiect este adoptarea Codului de
Eticã, Bune Practici ºi Comunicare.
Prin acest cod vom introduce criterii
clare privind reducerea vizibilitãþii,
condiþii privind comunicarea în on-
line ºi retail, cât ºi un sistem de pre-
venþie pentru minori. ªi sperãm sã ve-
dem cã mulþi operatori - ideal toþi -
vor adera la acesta ºi-i vor pune în
practicã recomandãrile.

Reporter: Care este evoluþia pietei
negre a domeniului ºi cum vedeti era-
dicarea ei?

Vlad Soare: Noi am tot tras sem-
nale de alarmã în ultima perioadã cu
privire la riscurile expansiunii pieþei

negre. Este un risc real în momentul
în care vii cu o serie de mãsuri legisla-
tive care sufocã industria. Ea va rã-
bufni la un moment dat ºi unde altun-
deva dacã nu în zona care este în afara
controlului statului? Jocurile de no-
roc reprezintã o activitate legalã, re-
glementatã, controlatã ºi atunci de ce
sã vrei sã o destabilizezi, sã pui o po-
varã suplimentarã, astfel încat ea sã
caute alte variante de supravieþuire?
Este tendinþa fireascã în orice econo-
mie ºi în orice societate, atunci când
un domeniu devine supraîncãrcat, su-
praimpozitat ºi sugrumat. Vor exista
persoane care vor cãuta sã facã profit
cu orice preþ ºi vor fi din ce în ce mai
ingenioase, iar noile tehnologii ºi
evoluþia tehnologicã din acest mo-
ment nu fac altceva decât sã îi ajute.
Acesta ar putea fi rezultatul ºi impac-
tul nenumãratelor proiecte legislatice
din Parlament: sã cauþi varianta prin
care sã funcþionezi în afara cadrului
legislativ. Noi le tot semnalãm autori-
tãþilor, sper sã fim ºi auziþi pânã nu va
fi prea tarziu.

Piaþa neagrã trebuie complet eradi-
catã, iar acest lucru este extrem de im-
portant.

Reporter: Ce investitii deruleazã
companiile din domeniu?

Vlad Soare: Companiile din do-
meniul jocurilor de noroc realizeazã
investiþii pentru a continua sã creascã
standardul industriei. Un exemplu
privind investiþiile majore care s-au
efectuat în ultima perioadã îl repre-
zintã proiectele ce privesc sisteme de-
stinate reducerii riscului de spãlare a
banilor, cât ºi împiedicãrii anumitor
categorii de persoane (persoanelor
minore, autoexcluse sau indezirabile)
sã participe la joc.

În schimb, investiþiile privind ex-
tinderea reþelelor sau cele necesare
specializãrii personalului au fost di-
minuate, din cauza incertitudinii poli-
tice privind domeniul nostru.

Reporter: Care sunt perspectivele
sectorului?

Vlad Soare: Aº vrea sã închei
într-o notã optimistã, însã îmi este des-
tul de greu. Totuºi, salut existenþa
unor decidenþi politici care înþeleg
proporþiile industriei noastre, faptul
cã operãm într-un monopol de stat ºi
cã existã ºi o dimensiune socialã asi-
guratã prin numãrul mare de angajaþi,
contribuþiile financiare aduse la bu-
getul de stat de aceastã industrie, cât
ºi cele din domenii precum sportul,
cultura, cinematografia, dincolo de
calculul electoral. Totodatã, apreciez
cã existã în instituþiile statului perso-
nal preocupat ca industria noastrã sã
fie una curatã, cu companii serioase,
pregãtite sã îºi asume reforme în inte-
resul statului ºi al jucãtorilor. Nu în
ultimul rând, mã bucurã faptul cã in-
dustria a atins un nivel de maturitate
ridicat ºi cã face eforturi sã îºi conso-

lideze poziþia ca fiind un exemplu de
bune practici.

Cu toate acestea, cred cã viitorul,
aºa cum se preconizeazã el în acest
an electoral, nu este unul echilibrat.
Ne aºteaptã ºi în continuare o perioa-
dã de provocãri, care a început în
2022 ºi în care argumentele vor fi ba-
zate pe emoþie ºi mai puþin pe date ºi
raþiune.

Nicio tezã nu este feritã de o antite-
zã, la fel cum niciun argument nu este
pãzit de un contraargument. Cu cât
vom înþelege mai rapid acest lucru, cu
atât mai repede societatea va evolua
spre un dialog constructiv. Cred cã
dialogul este singura cale ºi sper ca ºi
partea decidentã sã înþeleagã acest lu-
cru.

Reporter: Mulþumesc! n

Principala problemã a domeniului nostru este
percepþia cu privire la industria de jocuri de
noroc. Sunt puþine industrii care se confruntã cu
o asemenea percepþie, iar motivele care stau la
baza acesteia sunt strâns legate de faptul cã
industria noastrã este receptatã ca fiind una a
viciului, ºi nu una a divertismentului".

Î
n Parlamentul României existã un concurs de proiecte le-

gislative care au ca scop aparent reglementarea gamblin-

gului, aratã Vlad Soare, preºedintele Federaþiei Organiza-

torilor de Jocuri de Noroc (FEDBET), subliind cã acesta

este un caz fãrã precedent. “Totul este într-o logicã emo-

þionalã”, considerã specialistul, opinând, în cadrul unui inter-

viu, cã “efectele populismului vor fi catastrofale, atât pentru

economie, cât ºi pentru persoanele pe care invocãm cã le

vom apãra prin aceste proiecte”: „Din punct de vedere eco-

nomic, statul va pierde aproximativ 2 miliarde de euro anual,

vor exista aproximativ 40.000 de concedieri, dintre care

60% femei ºi peste 30% personal cu studii superioare de

specialitate (statisticã, informaticã, matematicã, economie).

Domenii care colectau taxe din industria de jocuri de noroc

vor pierde peste 70% din finanþare (sportul, cultura ºi cine-

matografia), în vreme ce finanþãrile private realizate de cãtre

operatorii din industrie se vor reduce substanþial, ceea ce

înseamnã falimentul sportului românesc, nu doar a fotbalu-

lui, cât ºi stoparea unor proiecte sociale”.

Asociaþia desfãºoarã o serie de ateliere de
instruire ºi pentru lucrãtorii care activeazã în
sãlile de joc, astfel încât aceºtia sã poatã
recunoaºte ºi sã previnã anumite comportamente
ale jucãtorilor care ar putea deveni riscante,
atât pentru ei, cât ºi pentru ceilalþi jucãtori.
Realitatea este cã în România nu existã un
sistem integrat care sã-i ajute pe cei ce suferã de
pe urma adicþiilor, indiferent de natura lor".
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JOCURI ONLINE

“Modificãrile cadrului
legislativ au fost fãcute
fãrã o consultare onestã

cu industria”
(Interviu cu Odeta Nestor, preºedintele AOJND)

Reporter: Care sunt principale-
le probleme ale domeniului ºi ce
soluþii consideraþi cã existã pentru
remedierea acestora?

Odeta Nestor: Din pãcate, prin-
cipalele probleme ale domeniului
sunt generate de lipsa de consultare
din partea autoritãþilor pe fondul a
ceea ce aº putea califica, fãrã exa-
gerare, ca fiind o degradare a acti-
vitãþii ONJN în ultimii ani. Este o
constatare care nu ne aparþine doar
mie ºi multora dintre colegii mei
din industrie, ci, din pãcate, este o
realitate observatã inclusiv recent,
într-un raport oficial, de cãtre Cor-
pul de Control al Prim-Ministrului.
Desigur, toatã aceastã funcþionare
defectuoasã are efecte directe în
piaþã ºi, în cele din urmã, în servi-
ciile oferite clienþilor.

Soluþii existã ºi primul pas pen-
tru a repune lucrurile pe un fãgaº
normal ar fi începerea unui dialog
real cu industria, însã în acest mo-
ment nu observ sã existe vreo do-
rinþã a autoritãþilor în acest sens.

Reporter: Cum apreciaþi legis-
laþia din sector?

Odeta Nestor: Începând din
anul 2022, modificãrile cadrului
legislativ au fost fãcute fãrã o con-
sultare onestã. Chiar ºi atunci când
a existat dialog, de fapt acesta a
fost parþial, realizat numai cu o par-
te a actorilor din piaþã, în aºa fel
încât feedback-ul obþinut sã fie fa-
vorabil schimbãrilor dorite de au-
toritãþi. O altã problemã este exis-
tenþa unui cadru legislativ incom-
plet, respectiv absenþa normelor
de aplicare sau a procedurilor de
clarificare.

Însã dincolo de aceste lacune,
care sunt de datã recentã, aº dori sã
remarc ºi un aspect pozitiv, ºi anu-
me faptul cã baza legislativã este
una bunã. România a pornit cu
dreptul în urmã cu câþiva ani, adop
tând o legislaþie corectã, echilibra-
tã, atrãgãtoare pentru operatori dar

ºi avantajoasã pentru stat.
Reporter: Ce efecte asupra do-

meniului, dar ºi asupra bugetului
de stat, vor avea proiectele legisla-
tive care se aflã în dezbatere în Par-
lament?

Odeta Nestor: În acest moment
existã o multitudine de iniþiative
legislative în diverse stadii în Par-
lament. În plus, ne aflãm într-un an
electoral, în care este posibil ca di-
namica ºi interesele din spatele
acestor propuneri sã fie foarte dife-
rite. De aceea, ar fi hazardatã o
estimare. Însã, ca regulã generalã,
lipsa de predictibilitate legislativã
afecteazã bunul mers al afacerilor
în orice domeniu, inclusiv în cel al
jocurilor de noroc.

„Numeroase
companii au ales sã
închidã activitatea”

Reporter: Ce efecte au asupra
pieþei noile mãsuri fiscale?

Odeta Nestor: Noile mãsuri fis-
cale, tocmai pentru cã au fost luate
fãrã consultare, afecteazã piaþa pe
multiple paliere. Sunt numeroase
companii care au ales sã închidã
activitatea.

Însã, dincolo de impactul nega-
tiv asupra industriei, trebuie spus
cã existã efecte ºi pentru consuma-
tori. Am spus-o în repetate rânduri
- mãsurile legislative de împovãra-
re a industriei afecteazã în egalã
mãsurã jucãtorii. Aceºtia nu vor
juca mai puþin, dar vor migra cãtre
piaþa neagrã, unde nu beneficiazã
de siguranþã ºi de oferte de calitate.

Reporter: Cum ar trebui sã arate
fiscalitatea din domeniu?

Odeta Nestor: Echilibratã ºi
predictibilã. O legislaþie echilibra-
tã înseamnã o legislaþie care þine
cont de necesitatea statului de a
încasa taxe pentru orice activitate,
pe de o parte, de nevoile ºi particu-

laritãþile industriei, pe de altã parte
ºi, nu în ultimul rând, de nevoia de
a proteja jucãtorii prin combaterea
ºi prevenirea adicþiei.

Pe de altã parte, predictibilitatea
joacã un rol important, pentru cã
oferã stabilitate operatorilor, care
se simt, astfel, încurajaþi fie sã intre
pe piaþa localã, fie sã investeascã
suplimentar, în cazul celor care
deja activeazã local.

Reporter: Care sunt tendinþele
din piaþa jocurilor la distanþã?

Odeta Nestor: Este o piaþã în
continuã creºtere în ultimii ani, da-
toritã avantajelor clare pe care le
oferã jucãtorilor - comoditate,
transparenþã, siguranþã. Este un
domeniu care are un potenþial de
dezvoltare foarte mare, mai ales
odatã cu avansul inteligenþei artifi-
ciale.

Cred cã aspectul cel mai încura-
jator la jocurile de noroc online îl
reprezintã siguranþa pe care o oferã
jucãtorilor. Platformele de jocuri
de noroc online licenþiate, datoritã
unor investiþii tehnice semnificati-
ve, includ din ce în ce mai multe fil-
tre performante pentru încurajarea
jocului responsabil. Astfel, sunt
adresate niºte probleme cãrora îna-
inte nu li se gãsise o soluþie convin-
gãtoare cum ar fi excluderea de la
joc a minorilor sau a persoanelor
dependente.

În viitor, este previzibil cã rolul
inteligenþei artificiale va creºte ºi
în acest domeniu, cu un impact po-
zitiv atât în ceea ce priveºte expe-
rienþa de joc, cât ºi transparenþa ºi
trasabilitatea plãþilor ºi a încasãri-
lor.

Reporter: În ce mãsurã conside-
raþi cã s-au educat consumatorii în
ultima perioadã?

Odeta Nestor: Odatã cu dezvol-
tarea tehnologiei ºi, implicit a ofer-
tei online de jocuri ºi experienþe,
consumatorii au mai multe opþiuni,
ceea ce implicit duce la o creºtere a
nivelului de satisfacþie. Pentru seg-
mentul online - care este singurul
referitor la care mã pot pronunþa în

calitate de preºedintã AOJND - dis-
cutãm de un public educat, cu veni-
turi peste medie, cu vârsta peste 18
ani, în general public urban, dar cu
o creºtere semnificativã ºi pe seg-
mentul rural.

Însã dacã vorbim despre educa-
rea consumatorului în general,
atunci trebuie mai întâi sã ne refe-
rim la programele sau instrumen-
tele pe care jucãtorii le au în acest
sens. Dacã pe segmentul online
implicarea operatorilor este vizi-
bilã (tocmai datoritã faptului cã
domeniul online permite utiliza-
rea unor softuri de încurajare ºi
asigurare a jocului responsabil),
nu acelaºi lucru putem spune refe-
ritor la autoritãþi. Este nevoie în
primul rând de o implicare mai
mare a autoritãþilor pentru promo-
varea jocului responsabil, pentru
educarea consumatorului, mai
ales cã legislaþia existentã are pre-
vederi în acest sens.

„În 2022, nivelul
încasãrilor din taxele
pentru jocurile de
noroc la distanþã a
depãºit 1,6 miliarde
lei, în creºtere cu
60% faþã de 2021”

Reporter: Ce acþiuni întreprind
organizatorii de profil pentru a
veni în întâmpinarea unui joc
responsabil ºi a educaþiei în dome-
niu?

Odeta Nestor: Aºa cum am
menþionat anterior, segmentul on-
line a permis implementarea de
softuri/ºi tehnologie care sã încu-
rajeze jocul responsabil. Astfel,
operatorii licentiati pentru online
au filtre prin care se asigurã cã ac-
cesul minorilor la platformele de
joc este exclus. De asemenea, au
implementat inclusiv în România
softuri prin care scot automat din
joc acei jucãtori care prezintã sem-

nele unui comportament de risc.
Tot în online, datoritã investiþiilor
fãcute pe partea tehnologicã, regis-
trul de excluderi este clar respectat
ºi aplicat.

Reporter: Cu ce rezultate a
încheiat anul trecut piaþa de profil?
Ce cifrã de afaceri a înregistrat faþã
de 2023 ºi câte companii sunt li-
cenþiate în domeniu?

Odeta Nestor: În ceea ce pri-
veºte segmentul online, la care pot
sã mã refer, raportul de activitate al
ONJN pentru anul 2022 menþione-
azã cã nivelul încasãrilor din taxele
pentru jocurile de noroc la distanþã
au depãºit 1,6 miliarde lei.

Este o sumã în creºtere cu 60%
comparativ cu anul precedent
(2021), cand nivelul încasãrilor din

taxele pentru jocurile de noroc la
distanþã s-a situat în jurul valorii de
1 miliard de lei.

Aceste sume, care depãºesc cu
mult taxele strânse din jocurile de
noroc tradiþionale, sunt dovada im-
portanþei pe care a dobândit-o seg-
mentul de gambling online ºi, din
aceastã perspectivã, mi-ar plãcea
sã vãd cã autoritãþile ne acordã ro-
lul ºi atenþia pe care le meritãm, ac-
ceptând un dialog onest ºi perma-
nent cu industria jocurilor de noroc
la distanþã.

Reporter: Cum a evoluat piaþa
neagrã ºi ce consideraþi cã ar trebui
întreprins pentru eradicarea ei?

Odeta Nestor: Nu pot oferi date
despre piaþa neagrã. Ceea ce vã pot
spune este cã domeniul jocurilor de
noroc online are, printre multe alte
avantaje, posibilitatea de a asigura
transparenþa ºi trasabilitatea sume-
lor plãtite ºi/sau încasate.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele sectorului?

Odeta Nestor: Deocamdatã,
perspectivele sunt stabile. Desigur
cã ne-a afectat creºterea de taxe, iar
cea mai de neînþeles decizie rãmâ
ne cea legatã de impunerea de ga-
ranþii, o mãsurã care nu are nici o
susþinere fundamentatã în raport cu
activitatea desfãºuratã pânã acum
în domeniul jocurilor de noroc la
distanþã.

Segmentul online rãmâne cel
mai sigur ºi mai controlabil dome-
niu raportat la jocurile de noroc tra-
diþionale.

Reporter: Mulþumim! n

În viitor, este previzibil cã rolul
inteligenþei artificiale va creºte ºi în acest
domeniu, cu un impact pozitiv atât în ceea
ce priveºte experienþa de joc, cât ºi
transparenþa ºi trasabilitatea plãþilor ºi a
încasãrilor".

Î
ncepând din anul 2022, modificãrile cadrului legislativ au

fost fãcute fãrã o consultare onestã cu industria, susþine,

într-un interviu, Odeta Nestor, preºedintele Asociaþiei

Organizatorilor Jocurilor de Noroc la Distanþã (AOJND).

O altã problemã semnalatã de aceasta este existenþa

unui cadru legislativ incomplet, respectiv absenþa normelor

de aplicare sau a procedurilor de clarificare.

Cu toate acestea, Odeta Nestor aratã: “Aº dori sã remarc,

însã, ºi un aspect pozitiv, ºi anume faptul cã baza legislativã

este una bunã. România a pornit cu dreptul în urmã cu câþiva

ani, adoptând o legislaþie corectã, echilibratã, atrãgãtoare

pentru operatori, dar ºi avantajoasã pentru stat”.

Platformele de jocuri de noroc online
licenþiate, datoritã unor investiþii tehnice
semnificative, includ din ce în ce mai
multe filtre performante pentru
încurajarea jocului responsabil. Astfel,
sunt adresate niºte probleme cãrora
înainte nu li se gãsise o soluþie
convingãtoare cum ar fi excluderea de la
joc a minorilor sau a persoanelor
dependente".

Lipsa de
predictibilitate
legislativã afecteazã
bunul mers al
afacerilor în
orice domeniu,
inclusiv în cel al
jocurilor de noroc".
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JOCURI LAND BASED

„«Fructul oprit» nu este
o soluþie”

(Interviu cu Cristian Pascu, preºedintele AOPJNR)

Reporter: Care sunt principale-
le probleme ale domeniului ºi ce
soluþii consideraþi cã existã pentru
remedierea acestora?

Cristian Pascu: Problemele ac-
tuale sunt, regretabil, o continuare
a celor apãrute în timpul pandemiei
ºi amplificate ulterior, respectiv
gradul de impredictibilitate a do-
meniului din punct de vedere legis-
lativ, al reglementãrilor specifice.

Sectorul nostru de activitate încã
are o conota þ ie negat ivã în
conºtiinþa publicã.

Peste aceastã realitate la care
mai avem destul de lucrat pentru a
o schimba, s-a suprapus, începând
de anul trecut, tema campaniilor
electorale, asistãm încã la o com-
petiþie între partidele politice prin
diversele propuneri de restricþio-
nare a domeniului nostru de activi-
tate.

Reporter: Ce ne spuneþi despre
legislaþia din sector?

Cristian Pascu: Legislaþia ac-
tualã adopta tã , mã refer la
schimbãrile din ultima perioadã,
este discreþionarã ºi discriminato-
rie, adoptatã fãrã transparenþã, fãrã
consultarea ºi participarea la pro-
cesul de propuneri de legiferare a
reprezentanþilor majoritãþii opera-
torilor, cei care au fost profund
afectaþi.

Mã refer aici la OUG 82/2023,
adoptatã în octombrie anul trecut,
care, prin prevederile impuse, a
provocat deja un “tsunami“, a afec-
tat direct ºi profund majoritatea or-
ganizatorilor din domeniu, în spe-
cial pe cei autohtoni de categorie
micã si mijlocie, am putea spune
IMM-ul din domeniu.

Dupã cum este deja de notorieta-
te, la adoptarea acestui act norma-
tiv nu a avut loc o realã consultare

cu industria, doar cu o parte a ei -
cel mai puþin afectatã -, a marilor
operatori, preponderent firme mul-
tinaþionale, care au avut ocazia sã
îºi exprime în anumitã mãsurã un
punct de vedere.

Regretabil, chiar ºi ONJN a fost
pus în situaþia de a fi mai mult
”spectator” decât “actor” în elabo-
rarea acestui act normativ.

”Forþa maleficã” s-a impus din
nou…

Reglementãri injuste care pro-
voacã o motivatã nemulþumire,
cum ar fi valoarea garanþiei (1 mi-
lion de eruo la jocurile tradiþionale
land base ºi pânã la 7 milioane de
euro la jocurile on-line) impuse
fãrã criterii obiective proporþiona-
le cu riscul de neplatã, eliminarea -
care nu poate fi fundamentat moti-
vatã - tocmai a aparatelor cu risc li-
mitat (AWP- miza ºi câºtiguri limi-
tate) utilizate în întreaga lume civi-
lizatã tocmai în scopul reducerii
dependenþei, lipsa necesarelor mã-
suri tranzitorii sunt doar câteva din
deciziile adoptate pe repede înainte
care aduc imense prejudicii organi-
zatorilor, bugetului de stat ºi politi-
cii de prevenire a dependenþei.

Un exemplu elocvent de regle-
mentare fãrã cunoaºterea fenome-
nului sau din nepãsare este ”victi-
ma colateralã” - jocul de Bingo de
salã -, tipul de joc la care toate taxe-
le se plãtesc în avans, deci nu existã
riscul de neplatã, dar pentru care
s-a impus aceeaºi garanþie haluci-
nantã de 1 milion de euro, fãrã ni-
cio legãturã cu veniturile generate
de acest joc! În condiþiile în care la
nivelul întregii þãri mai existau
doar cinci sãli de Bingo, s-a decis,
astfel, - poate ”din greºealã”- li-
chidarea acestui tip de joc cu speci-
fic cunoscut de distracþie ºi sociali-

zare!
Totodatã, chiar dacã per ansam-

blu reglementãrile cu efect negativ
înclinã balanþa ca efect general,
meritã semnalate ºi cele câteva re-
glementari benefice, cum ar fi re-
glementarea introducerii regimu-
lui de autoexcludere a jucãtorilor,
plata lunarã a taxelor de autorizare,
impulsul financiar ºi, ca formã de
organizare a fondului destinat pro-
movãrii jocului responsabil, o re-
ducere - chiar dacã încã insuficien-
tã - a reclamei ºi publicitãþii dome-
niului ºi, nu în ultimul rand, preve-
derea necesarã a unei informãri
complete ºi transparente a situaþiei
amplasãrii teritoriale a mijloacelor
de joc de cãtre organizatori.

Avem speranþa ca, la discutarea
pentru adoptare în Parlament a
acestui “teribil” act normativ -
OUG 82/2023, raþiunea si interesul
general sã prevaleze ºi sã avem
ºansa ca prin amendamente sã mai
corectãm ceva din “rãul” fãcut.

Reporter: Ce efecte asupra do-
meniului, dar ºi asupra bugetului
de stat, vor avea proiectele legisla-
tive care se aflã în dezbatere în Par-
lament?

Cristian Pascu: Aceste propu-
neri de reglementare din Parla-
ment, care mai de care cu restricþii
mai excesive, ar duce, prin supra-
punerea efectului lor, la dispariþia
sectorului de jocuri de noroc land
base, cu pierderea veniturilor bu-
getare pe verticalã ºi orizontalã de
pânã la un miliard de euro anual,
inclusiv prin disponibilizarea celor
circa 45.000 de lucrãtori din dome-
niu.

Dar trebuie sã recunoaºtem cã
aºa cum aratã de “invadate”
oraºele ºi localitãþile din þarã de lo-
caþii de jocuri de noroc - slot ma-
chine ºi agenþii de pariuri - trebuie
întreprinse mãsuri de protejare a
populaþiei de pericolul dependen-
þei.

În urma majorãrii succesive a ta-
xelor din domeniu din anii 2022 ºi
2023, complementar cu realitatea
actualã în care oferta este mult mai
mare decât cererea, suprapus cu o
reducere a bugetului alocat de po-
pulaþie acestui divertisment care
nu este o necesitate mai ales în con-
textul economic actual, se aºteaptã
o normalã contracþie a sectorului,
deci ºi a prezenþei stradale.

Deºi nu avem niciun studiu re-
cent acceptat care sã ateste nivelul
procentual al dependenþei patolo-
gice la nivelul populaþiei sau o di-
mensiune a impactului negativ mai
mare sau mai micã în mediul rural
sau urban, o industrie responsabilã
trebuie sã întreprindã mãsuri pre-
ventive de protecþie a persoanelor
vulnerabile.

Soluþia nu este un exces de res-
tricþii! Soluþia este prevenþia
printr-un proces continuu de infor-
mare si educare, începând de la ti-

neri din ºcoli ºi licee si continuând
cu celelalte categorii de vârste.

Urmatã de terapie de la caz la
caz, de un program de tratament
psihologic de specialitate. Ceea ce
industria de gambling face prin
eforturi proprii de mai mulþi ani de
zile prin progamul Joc Responsa-
bil, deja cunoscut ºi cu rezultate la
nivel naþional.

Asociaþia noastrã, AOPJNR, a
trimis propuneri la Parlament ca al-
ternative, variante, faþã de excesul
de interdicþii din propunerile legis-
lative, care nu ar rezolva cauza.

„Fructul oprit” nu este o soluþie.
Propunerile noastre sunt de re-

ducere drasticã a vizibilitãþii stra-
dale, de reducere a reclamei ºi pu-
blicitãþii în mass-media, chiar de
ridicare a vârstei minime de la 18 la
21 de ani pentru accesul în locaþiile
de jocuri de noroc, împreunã cu
campanii susþinute de informare ºi
educare.

De asemenea, campanii bazate
pe contribuþia financiarã mult mã-
ritã actualmente de la operatori
pentru jocul responsabil ºi utilizatã
eficient (sperãm) în acest scop în
viitorul apropiat prin organizarea
mai bunã a ONJN la acest capitol.

Acestea sunt soluþii reale pentru
atingerea scopului propus, de men-
þinere a jocului de noroc în sfera
activitãþilor de divertisment, în nici
un caz ca o alternativã de rezolvare
a problemelor financiare.

Participarea financiarã ºi nu nu-
mai la campaniile derulate prin
programele iniþiate de Asociatia
Joc Responsabil a fost adoptatã de
mai mulþi operatori ºi asociaþii pro-
fesionale din domeniu.

Pe mãsura utilizãrii eficiente a
fondurilor colectate de ONJN pen-
tru promovarea jocului responsa-
bil, aceste acþiuni ºi mãsuri este ne-
cesar sã ia o mult mai mare amploa-
re ºi sã se treacã de la etapa de be-
nevol la cea de obligativitate.

“Anul electoral pune
chiar existenþa
sectorului sub semnul
întrebãrii, prin
avalanºa de propuneri
de restricþionare”

Reporter: Cum afecteazã noile
mãsuri fiscale activitatea sectoru-
lui?

Cristian Pascu: Efectele sunt
clar de contracþie a pieþei, de redu-
cere a numãrului de operatori, dar
regretabil de reducere masivã din
categoria celor mici ºi mijlocii,
majoritar autohtoni. Se încearcã de
cãtre aceºtia o formã de unificare,
de unire sub o licenþã comunã în
efortul de a face faþã noilor bariere
ºi taxe, de a nu dispãrea complet de
pe piaþã. Cu riscul aferent operãrii
sub aceeaºi licenþã, greºeala unuia

putând duce la revocarea licenþei
de operare a întregului grup.

În acelaºi timp, bugetul de stat
are, evident, de pierdut în urma
acestor renunþãri la activitate ºi
contracþii ale sectorului.

Reporter: Cum ar trebui sã arate
fiscalitatea din domeniu?

Cristian Pascu: Fiscalitatea din
domeniu ar trebui sã fie - în mãsura
întãririi contorului ºi monitorizãrii
- pusã pe bazele care sã ducã la o
justã impozitare a veniturilor obþi-
nute, impozitarea sã fie pe baze
procentuale din venitul obþinut
(aºa numitul GGR) la toate tipurile
de joc de noroc.

Încã avem la t ipul de joc
slot-machine un impozit forfetar,
care a fost o soluþie bine venitã la
nivelul anului 1999 când a fost in-
trodus, dar care nu mai este o solu-
þie echitabilã nici pentru organiza-
tori, nici pentru bugetul de stat în
prezent.

Totodatã, ar trebui sã nu se mai
introducã bariere artificiale de ge-
nul acestei garanþii aberante impu-
se actualmente, care fãrã sã repre-
zinte un venit la bugetul de stat este
doar un obstacol la intrarea ºi men-

þinerea în domeniu pentru majori-
tatea organizatorilor.

Ar trebui, astfel, sã se meargã
pe principiul dreptului-ºansei de
existenþã ºi pentru operatorii de
nivel mic ºi mediu, autohtoni, to-
todatã de colectare la buget dupã
principiul ”Mai puþin de la mai
mulþi” ºi nu ”Mai mult de la mai
puþini”.

Reporter: Care sunt tendinþele
din piaþa jocurilor de noroc?

Cristian Pascu: Se constatã o
tot mai mare atracþie pentru jocul
de tip online - care a cunoscut un
mare avânt în perioada pandemiei
-, dar socializarea ºi atmosfera unei
locaþii land base are in continuare

adepþii ei.
Reporter: Cum au evoluat teh-

nologia din domeniu ºi tipurile de
jocuri?

Cristian Pascu: Evolueazã an
de an, producãtorii inventivi aduc
pe piaþã la expoziþiile de profil me-
reu noi produse, cu noutãþi hard ºi
soft, cu jocuri independente sau
linkate tot mai atractive.

Per global, companiile din do-
meniu au fost în scãdere accentua-
tã, anul trecut faþã de anul 2022, ca
urmare a contextului general eco-
nomic, dar specific domeniului jo-
curi de noroc suplimentar ca urma-
re a efectului mãririi successive a
taxelor în 2022 ºi 2023, care s-a fã-
cut resimþit în piaþã.

Reporter: Ce investiþii derulea-
zã acum companiile din domeniu?

Cristian Pascu: Cele mai multe,
cu unele excepþii, nu investesc deo-
camdatã, se reorganizeazã, sau al-
tfel spus „investesc în supravieþui-
re”.

Reporter: Care este evoluþia
pieþei negre a domeniului ºi cum
vedeþi eradicarea ei?

Cristian Pascu: Transparenþa
obligatorie a locaþiilor, aparatelor

ºi operatorilor, care este de acum
legiferatã ºi pe care am solicitat-o
încã de la înfiinþarea ONJN din
2013 ºi în sfârºit urmeazã sã o
avem, va ajuta imens la depistarea
celor care mai lucreazã la negru.

Reporter: Care sunt perspecti-
vele sectorului?

Cristian Pascu: Dupã ce vom
depãºi acest an electoral care pune
chiar existenþa sectorului sub sem-
nul întrebãrii, prin avalanºa de pro-
puneri de restricþionare, putem dis-
cuta de perspectivele sectorului!
Noi îl dorim un sector reglementat
ºi controlat, nu desfiinþat, spre bi-
nele tuturor pãrþilor implicate!

Reporter: Mulþumesc! n

Încã avem la tipul de joc slot-machine un
impozit forfetar, care a fost o soluþie bine venitã
la nivelul anului 1999 când a fost introdus, dar
care nu mai este o soluþie echitabilã nici pentru
organizatori, nici pentru bugetul de stat în
prezent".

F
ructul oprit nu este o soluþie, considerã Cristian Pascu,

preºedintele Asociaþiei Organizatorilor ºi Producãtorilor

de Jocuri de Noroc din România (AOPJNR), fãcând

referire la seria de interdicþii prevãzute în cadrul

proiectelor legislative depuse pentru dezbatere în Parlament.

“Aceste propuneri de reglementare din Parlament, care mai

de care cu restricþii mai excesive, ar duce, prin suprapunerea

efectului lor, la dispariþia sectorului de jocuri de noroc land

base, cu pierderea veniturilor bugetare pe verticalã ºi

orizontalã de pânã la un miliard de euro anual, inclusiv prin

disponibilizarea celor circa 45.000 de lucrãtori din domeniu”,

considerã Cristian Pascu, subliniind cã industria a venit cu

alte propuneri, ca variantã la cele din Parlament.

Un exemplu elocvent de reglementare fãrã
cunoaºterea fenomenului sau din nepãsare este
«victima colateralã» - jocul de Bingo de salã -,
tipul de joc la care toate taxele se plãtesc în
avans, deci nu existã riscul de neplatã, dar
pentru care s-a impus aceeaºi garanþie
halucinantã de 1 milion de euro, fãrã nicio
legãturã cu veniturile generate de acest joc".
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CAZINOURI

“Clãdirea Cazinoului
de pe faleza din Constanþa

începe sã strãluceascã”
(Interviu cu Vergil Chiþac, primarul Municipiului Constanþa)

l “În mileniul al treilea ºi în etapa actualã de dezvoltare a tehnologiei, cazinourile aratã altfel”

Reporter: În ce stadiu se aflã lu-
crãrile de reabilitare a Cazinoului
din Constanþa?

Vergil Chiþac: Clãdirea Cazino-
ului de pe faleza din Constanþa
începe sã strãluceascã, simbolul
oraºului îºi dezvãluie faþa pe care
pânã acum doar ne-am imaginat-o.

Cazinoul constãnþean a fost inau-
gurat în 1910 ºi încã de pe atunci
era un simbol al opulenþei ºi rafi-
namentului, iar acum este pe cale
sã îºi recapete strãlucirea de odi-
nioarã.

Lucrãrile au început în 2020, au
fost monitorizate în permanenþã ºi
anticipeazã un Cazino spectaculos,
maiestuos, stilizat cu migalã ºi gri-
jã, o bijuterie arhitecturalã în ade-
vãratul sens al cuvântului ºi, cel
mai important, se desfãºoarã con-
form graficului.

Pe fondul prevederilor Ordonan-
þei de Urgenþã pentru aprobarea
unor mãsuri de reducere a cheltuie-
lilor bugetare pe anul 2023, mare
parte dintre lucrãrile Companiei
Naþionale de Investiþii au fost
întrerupte, dar acest lucru nu s-a
întâmplat ºi la Cazinoul constãn-
þean. Am fãcut diligenþele necesare
ºi Guvernul României a aprobat
memorandumul prin care s-au asi-

gurat fondurile necesare continuã-
rii lucrãrilor, astfel încât, în acest
moment, stadiul lucrãrilor reali-
zate de Compania Naþionalã de
Investiþii „C.N.I” SA este de 80%
ºi sperãm cã în luna iulie vom putea
sã organizãm o redeschidere fastu-
oasã, aºa cum meritã acest edificiu.

Reporter: Ce mai e de fãcut
pânã la finalizare?

Vergil Chiþac: Primãria Muni-
cipiului Constanþa se preocupã sã
aducã acest simbol al oraºului la
mãreþia de odinioarã. Este vorba de
cea mai frumoasã clãdire publicã
în stil Art Nouveau din þara noas-
trã, existenþa ei fiind legatã de
însãºi dezvoltarea oraºului de la
malul mãrii.

Scopul principal al proiectului
de restaurare ºi renovare a edificiu-

lui este acela de a-l readuce la for-
ma ºi detaliile originale de la înce-
putul sãu, experþii având obligati-
vitatea sã pãstreze cu maximã acu-
rateþe aspectul clãdirii-monument.
Pentru cã Art Nouveau este un stil
complex ºi special, reprezentat atât
de arhitecturã, cât ºi de alte ramuri
artistice (decoraþiuni interioare,
mobilier, picturã, decoruri murale
ºi altele), clãdirea trebuie sã res-
pecte toate caracteristicile stilului,
atât în exterior, cât ºi în interior.

Principalele lucrãri realizate de
CNI au vizat reabilitarea clãdirii în
ansamblul ei, S+P+1E+M, podul ºi
rampa de acces cãtre subsol, resta-
urarea elementelor artistice ºi a ce-
lor arhitecturale, restaurarea ºi
înlocuirea tâmplãriei deteriorate,
consolidarea ºi efectuarea de repa-
raþii structurale ale clãdirii, înlocu-
irea completã a instalaþiilor termi-
ce, electrice ºi de ventilaþie etc.

În afara lucrãrilor executate de
CNI, în reabilitarea Cazinoului s-a
implicat cu fonduri proprii ºi muni-
cipalitatea constãnþeanã. De pildã,
branºamentele au fost executate
din bugetul propriu al Primãriei
Constanþa. Urmeazã lucrãrile exte-
rioare ºi amenajarea terasei exte-
rioare, consolidarea zidului de

sprijin, inclusiv a balustradei de pe
bulevardul Elisabeta ºi reabilitarea
platformei terase care reprezintã
tot o investiþie a Primãriei Con-
stanþa.

Reporter: Cât aþi investit pânã
acum în proiect ºi care este valoa-
rea totalã a investiþiei?

Vergil Chiþac: Valoarea totalã a
investiþiei este de 232 de milioane
de lei cu TVA, din care 12 milioane
lei reprezintã contribuþia munici-
palitãþii ºi 220 de milioane sunt
fonduri ale Companiei Naþionale
de Investiþii.

Reporter: Spuneaþi cã, dupã re-
novare, Cazinoul nu va mai func-
þiona ca un spaþiu dedicat jocurilor
de noroc. De ce?

Vergil Chiþac: Dupã redeschi-
dere, Cazinoul nu îºi va menþine

funcþiunea sa iniþialã, adicã nu va
mai funcþiona ca spaþiu destinat jo-
curilor de noroc. Constãnþenii au
fost consultaþi, ºi-au exprimat opi-
nia ºi doresc ca, dupã redeschidere,
Cazinoul sã se transforme într-un
spaþiu pentru manifestãri ºi eveni-
mente culturale de calitate, concer-
te ºi spectacole, loc pentru eveni-
mente publice de anvergurã la ni-
vel naþional ºi european, sã facã
parte din patrimoniul cultural ºi ar-
tistic local.

Reporter: Aþi stabilit deja ce ti-
puri de manifestãri se vor des-
fãºura în cadrul acestui monument
istoric ºi cultural? Aþi încheiat con-
tracte? Ce companii ºi din ce zone
s-au arãtat interesate de acest spa-
þiu ºi pentru ce anume?

Vergil Chiþac: Redeschiderea
Cazinoului va reprezenta un eveni-
ment important în istoria noastrã ºi
în istoria personalã a constãnþeni-
lor totodatã. Spaþiul, trecutul isto-
ric ºi memoria Cazinoului ºi a per-
sonalitãþilor din jurul sãu meritã sã
fie celebrate ºi valorificate la între-
gul potenþial.

Nu am stabilit concret ce eveni-
mente se vor desfãºura, dar vã pot
spune cã va fi organizat ca un spa-
þiu multicultural polivalent ºi va
cuprinde mai multe zone funcþio-
nale majore. La subsol, vom orga-
niza o expoziþie cu caracter perma-
nent, cu tematica legatã de istoria
naturalã ºi a ecosistemului marin,
incluzând circuit ºi spaþiu cu acces
public general, în suprafaþã totalã
390,6 mp.

La parter, vom amenaja o expo-
ziþie cu caracter permanent, având
tematica generalã legatã de istoria

Cazinoului, cu sub-teme precum
curentul Art Nouveau în România,
personalitãþi istorice, inginerul
Anghel Saligny, istoria Portului
Constanþa, a navigaþiei maritime,
suprafaþã totalã - 305 mp. Tot la
parter, vom organiza o a doua ex-
poziþie temporarã, având tematici
conexe legate de design, arhitectu-
rã, artã, în sala care adãposteºte
funcþia de casã de bilete; magazin
de suveniruri, în suprafaþã totalã
de 98,8 mp.

La etaj, va fi amenajatã o expozi-
þie temporarã, a cãrei tematicã va
gravita în jurul vieþii artistice a Ca-
zinoului, suprafaþa totalã dedicatã
fiind de 213 mp. ªi tot la etaj vom
amenaja sala mare de spectacole ºi
o salã secundarã de evenimente,
foyer, grupuri sanitare pentru pu-
blic, alte sãli tehnice dedicate
artiºtilor.

Noua componentã de centru de
expoziþie va reprezenta un moment
de cotiturã pentru înþelegerea di-
vertismentului, având ºi o compo-
nentã educativã.

Propunerea de amenajare a ex-
poziþiilor trebuie sã valorifice ele-
mentele centrale ale locului: spa-
þiul - clãdire monument istoric, na-
turã, artã, istorie, într-o manierã
contemporanã, spectaculoasã, de-
vansând practicile muzeale ºi ex-
poziþionale autohtone.

Cazinoul se va deschide publi-
cului prin acest centru expoziþio-
nal într-o manierã accesibilã, prie-
tenoasã, propunând un design
atractiv - multimedia, multisenzo-
rial, interactiv, adaptat nevoilor ºi
preferinþelor grupurilor þintã cât
mai diverse.

Reporter: Ce aºteptãri aveþi
dupã redeschiderea Cazinoului?
Ce fel de turiºti aºteptaþi?

Vergil Chiþac: În primul rând,
însãºi redeschiderea Cazinoului va
reprezenta un eveniment marcant
în viaþa culturalã ºi publicã a Româ-
niei, nu doar a Constanþei, care va
atrage, cu siguranþã, mii de turiºti.

Se ºtie cã baza o reprezintã par-
tea turisticã internã. În ultimii ani,
românii cãlãtoresc foarte mult, atât
intern, cât ºi extern. Avem o clasã
de mijloc cu potenþial financiar,
care a cãpãtat gustul pentru a sa-
vura arhitectura unor asemenea clã-
diri. Din contactele cu turoperato-
rii ºi cu viitorii turiºti, existã un bo-
gat orizont de aºteptare în ceea ce
priveºte clãdirea Cazinoului.

Cei care au fost în Mamaia ºi
Constanþa au o imagine frumoasã a
Cazinoului ºi doresc sã îl revadã,
chiar au pus întrebãri cu privire la
starea lui. Numãrul de turiºti este în
creºtere de la an la an, iar acest sim-
bol se va regãsi pe lista obiective-
lor de vizitat din urmãtorii ani.

Reporter: Cum apreciaþi faptul
cã în þarã mai sunt foarte puþine ca-
zinouri? De ce credeþi ca au dispã-
rut ori s-au transformat unul câte
unul?

Vergil Chiþac: În þarã sunt foar-

te puþine cazinouri pe modelul cla-
sic. În mileniul al treilea ºi în etapa
actualã de dezvoltare a tehnolo-
giei, cazinourile aratã altfel. Echi-
pamente specifice de tip cazino
clasic nu prea se mai regãsesc, alte-
le sunt acum maºinãriile care gene-
razã speranþa de câºtig. Astfel de
cazinouri sunt destule, dar noi, ca
municipalitate, nu încurajãm un
astfel de tip de divertisment.

Reporter: A fost afectat proiec-
tul de modernizare a clãdirii Cazi-
noului din Constanþa de evenimen-
tele de la graniþã? Intenþiile celor
care s-au arãtat interesaþi sau care
ar fi dorit sã deruleze manifestãri în
acest spaþiu s-au împuþinat ca ur-
mare a rãzboiului din Ucraina?

Vergil Chiþac: Din fericire, eve-
nimentele de la graniþã nu au influ-
enþat execuþia lucrãrilor. În ciuda
rãzboiului de la graniþã, oraºul
Constanþa este vãzut ca un oraº si-
gur ºi nu vorbesc doar despre o des-
tinaþie sigurã pentru turiºti ºi atrac-
tivã pentru investitori, ci ºi cu po-
tenþial de dezvoltare în creºtere ex-
ponenþialã.

În ultimul an, au fost relocate la
Constanþa numeroase firme ºi
companii din Odesa, portul Con-
stanþa beneficiazã de ajustarea co-
ridoarelor de transport de cereale
din zona Odesei spre Europa ºi joa-
cã un rol cheie în asigurarea expor-
turilor de mãrfuri ucrainene, pe
cale maritimã, spre lume.

Conflictul de la graniþele Româ-
niei a generat, totodatã, ºi creºteri
ale prezenþei aliate, militare ºi civi-
le, în oraº ºi în apropierea acestuia.
Dupã cum ºtiþi, cea mai mare bazã
militarã europeanã a NATO se con-
struieºte în România, la Mihail Ko-
gãlniceanu. Proiectul este estimat
la 2,7 miliarde dolari. Noua bazã
va gãzdui aproximativ 10.000 de
membri ai personalului NATO ºi
familiile acestora.

Reporter: Cum a fost afectat tu-
rismul de pe Litoral de rãzboiul
prelungit din Ucraina ºi ce estimãri
aveþi pentru acest an?

Vergil Chiþac: Din fericire, con-
flictul de la graniþã nu a afectat tu-
rismul. Cifrele din 2023 sunt supe-
rioare celor din 2022, având o
creºtere turisticã de 3,5% atât pe
municipiu, cât ºi pe Mamaia. Aces-
tea sunt date oficiale, furnizate de
Direcþia Judeþeanã de Statisticã.
Cifrele vizeazã numãrul turiºtilor
români ºi strãini, numãrul total de
nopþi de cazare, durata medie de
cazare a turiºtilor români, dar ºi a
celor strãini.

Cifrele sunt în creºtere atât pe
municipiul Constanþa, cât ºi în Ma-
maia. Destinaþia noastrã este sigu-
rã. Estimãm pentru acest an o
creºtere cu 5%.

Din punct de vedere economic,
cãci turismul este o parte a econo-
miei naþionale, ne miºcãm bine. Ca
ºi întreaga þarã, suntem în media
creºterii produsului intern brut.

Avem aºteptãri pozitive de la
acest sezon, se munceºte pentru
promovarea destinaþiei, iar în ceea
ce priveºte lucrãrile mari de dez-
voltare, acestea sunt tot în sarcina
municipalitãþii.

Reporter: Mulþumesc! n

Principalele lucrãri realizate de CNI au vizat
reabilitarea clãdirii în ansamblul ei,
S+P+1E+M, podul ºi rampa de acces cãtre
subsol, restaurarea elementelor artistice ºi a
celor arhitecturale, restaurarea ºi înlocuirea
tâmplãriei deteriorate, consolidarea ºi
efectuarea de reparaþii structurale ale clãdirii,
înlocuirea completã a instalaþiilor termice,
electrice ºi de ventilaþie etc.".

C
lãdirea Cazinoului de pe faleza din Constanþa începe

sã strãluceascã, dupã cum ne-a spus Vergil Chiþac,

primarul Municipiului Constanþa, în cadrul unui inter-

viu. Edilul oraºului de la malul mãrii ne-a precizat: “Lu-

crãrile au început în 2020, au fost monitorizate în permanen-

þã ºi anticipeazã un Cazino spectaculos, maiestuos, stilizat

cu migalã ºi grijã, o bijuterie arhitecturalã în adevãratul sens

al cuvântului ºi, cel mai important, se desfãºoarã conform

graficului”.

Stadiul lucrãrilor realizate de Compania Naþionalã de Investi-

þii este de 80%, inaugurarea edificiului fiind preconizatã pen-

tru luna iulie. Dupã redeschidere, Cazinoul nu îºi va menþine

funcþiunea sa iniþialã, adicã nu va mai funcþiona ca spaþiu des-

tinat jocurilor de noroc. “Constãnþenii au fost consultaþi,

ºi-au exprimat opinia ºi doresc ca, dupã redeschidere, Cazi-

noul sã se transforme într-un spaþiu pentru manifestãri ºi

evenimente culturale de calitate, concerte ºi spectacole, loc

pentru evenimente publice de anvergurã la nivel naþional ºi

european, sã facã parte din patrimoniul cultural ºi artistic lo-

cal”, ne-a transmis Vergil Chiþac. Primarul Constanþei ne-a

mai spus, printre altele, cã, în mileniul al treilea ºi în etapa ac-

tualã de dezvoltare a tehnologiei, cazinourile aratã altfel.

Lucrãrile de reabilitare a clãdirii
Cazinoului de la Constanþa au fost executate
de Asocierea AEDIFICIA CARPATI S.A. &

REMON PROIECT S.R.L. & PROFESIONAL
CONSTRUCT PROIECTARE S.R.L &

TEHNOINSTAL S.R.L.


